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La construcción de la futura 
estación ya está en marcha

Marí exige a Sanidad la construcción 
urgente de un nuevo Centro de Salud

 La zona industrial más grande 
del área metropolitana se 
encuentra en nuestro municipioLos plazos se han cumplido y ADIF ha comenzado los trabajos de construcción de la futura 

estación antes de concluir este año. Las máquinas comenzaron a desbrozar el terreno este 
pasado 17 de diciembre, un día que marcará la historia , el futuro y el progreso de Albal. 
El proyecto será una realidad en 2021, cuando los trenes podrán hacer parada ya en nuestra 
localidad.

 El alcalde , Ramón Marí, se ha reunido con la consellera de Sanidad, Ana Barceló, para exigirle 
un nuevo ambulatorio que acabe con el hacinamiento del actual. El consistorio ha ofrecido a la 
Generalitat un terreno de 2.600 metros cuadrados para este uso. Tras la petición, la mandataria se 
ha mostrado receptiva y ha pedido a Albal que envíen un informe que justifique la reivindicación.  

Todo está preparado para celebrar y vivir la época más 
entrañable y mágica del año. El Ayuntamiento, junto a 
diferentes colectivos, ha trabajado con mucho cariño para 
diseñar un programa cargado de ilusión en el que nada 
falte, en el que todos y todas disfrutemos de estos días tan 
especiales. 

�PÁG.7

�PÁG.9

�ESPECIAL NAVIDAD PÁGS. 15 A 18

�PÁG. 5

 El nuevo polígono, ubicado en la zona del Braç del Vicari, ya es 
una realidad. Este espacio cuenta con más de 260.000 metros 
cuadrados, un hecho que lo convierte en el más grande y 
reclamado de nuestro entorno. 

La Navidad de la magia y la ilusión
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 Els habitatges enderrocats estaven en situació de ruïna i ocupats, 
des de fa anys, per famílies en situació d’extrema exclusió social

Les antigues vivendes de la històrica Tabacalera 
ja són història i albergaran una zona de paellers

La Generalitat ha demolit 
les antigues vivendes de 
la Tabacalera pel seu estat 
de ruïna i que es trobaven 
contigües a l’actual Casal 
Jove, el Centre Municipal 
d’Informació Juvenil 
que també alberga les 
instal•lacions de l’emissora 
municipal Ràdio Sol des 
de 2016. L’enderroc ha 
sigut a conseqüència del 
seu estat ruïnós i la peri-
llositat que comportava, 
una situació declarada pel 
Departament d’Urbanisme 
Municipal i aprovada per 
l’àrea d’Ordenació del Territori, 

Urbanisme i Paisatge de la 
Generalitat, propietària del 
Centre d’Investigació sobre la 
desertificació (CIDE), cedit a 
l’ajuntament en 2014.

Estos habitatges havien 
acollit antiguament els treba-
lladors i treballadores del CIDE 
i hui ja són història. L’edifici 
havia sigut objecte d’espoli i 
vandalisme i, des de fa anys, 
era el sostre de famílies en 
situació d’exclusió extrema 
que havien ocupat les cases 
i que van ser desallotjats per 
la Policia Autonòmica en 
col•laboració amb la Policia 
Local, abans de la demolició.

Albal projecta una zona de 
paellers 

L’Ajuntament projecta 
donar-li ús a esta zona 
dotant-la d’un espai de 
paellers i per al pic-nic amb 
bancs i taules. Ara mateix 
es troba a l’espera de tindre 
la cessió de la Generalitat 
per al seu ús definitiu. Esta 
zona d’expansió ha estat 
un suggeriment constant 
del veïnat en les diferents 
campanyes municipals 
de participació ciutadana 
realitzades.

CALENDARI 
FISCAL 2020

Estat de l’edifici abans de la demolició 

Treballs d’enderoc a l’immoble de l’antiga Tabacalera

MARC ABRIL

MAIG JUNY
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“Nuestra política responsable nos ha permitido ser un 
municipio con deuda 0 y que no sube impuestos”
En la sesión plenaria, la portavoz socialista recordó la condición de municipio con deuda 
0, poniendo en valor esta situación de la que Albal goza desde 2017, “y que se consigue 
ejerciendo una política responsable”. La localidad cumplió con los objetivos marcados por 
la ley orgánica de estabilidad presupuestaria y sostenibilidad financiera de 2012 y esto ha 
permitido tener la economía local saneada. “Y todo ello sin aumentar las tasas e impuestos 
municipales, un año más”, defendió Hernández Vila.

La austeridad marca el Presupuesto General para 2020
 Las cuentas municipales, que ascienden a 10.763.470,46 euros, destinan cerca del 8% a la construcción de la estación de tren

Sesión plenaria donde se aprobó el Presupuesto 

El tripartito de gobierno 
conformado por el PSPV, 
Compromís y Unidas-Podemos 
ha sacado adelante el 
Presupuesto General para 2020 
que asciende a 10.763.470,46 
euros. Las cuentas generales 
se aprobaron en la sesión 
extraordinaria celebrada el 
pasado 2 de diciembre con el 
voto en contra de la oposición. 
El documento presupuestario 
elaborado desde el gobierno 
que preside Ramón Marí 
tiene como ejes principales, 
“posibilitar un modelo 
sostenible para el desarrollo 
de la localidad, mejorar la vida 
de la ciudadanía así como 
garantizar unos servicios 
públicos de calidad”. Así lo 
puso de manifiesto el alcalde 
en el pleno, donde defendió 
la construcción de la estación 
de tren a la que Albal destina 
cerca del 8% el próximo 
ejercicio.  

La portavoz del gobierno y 
concejala de Hacienda, María 
José Hernández Vila, defendió 
las cuentas, “que estarán 
marcadas por la austeridad 
y la contención del gasto, 
teniendo en cuenta que ya 
se habrán iniciado las obras 
de la estación de tren, resulta 
necesario ser moderados para 
poder asumir una inversión 
vital para el desarrollo y el 
futuro del municipio”. La edil 
definió el presupuesto de 
“estable, riguroso, responsable 
y ajustado a la realidad de los 
intereses de nuestros vecinos 
y vecinas”. La construcción de 
la estación de tren se lleva gran 
parte del Presupuesto, dotada 
con una partida de 832.383,33 
euros. 

la economía local saneada. “Y 
todo ello sin aumentar las tasas 
e impuestos municipales, un 
año más”, defendió Hernández 
Vila.

Del capítulo de personal, 
la concejala explicó que 
este 2020 se llevará a cabo 
la regulación de los puestos 
de trabajo de los empleados 
públicos, un compromiso 
adquirido en 2010 y que 
paralizó una orden del 
Gobierno Central, hasta el 
pasado 2018. El proceso 
de promoción interna de 
auxiliares a administrativos 
afectará a un buen porcentaje 
de la plantilla.

En el próximo ejercicio se 
pondrá en marcha un servicio 
de información meteorológica, 
una herramienta que ayudará 
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 MARÍA JOSÉ HERNÁNDEZ, Portavoz del Gobierno y Concejala de Hacienda

acabará con el cambio de 
todas las farolas del municipio 
por tecnología LED, que 
supondrá un ahorro de más de 
100.000 euros al año.

En el presente presupuesto 
se contempla la realización 
de un Plan de accesibilidad, 
que fue iniciado en 2003 con 
la eliminación de barreras 
arquitectónicas en las calles 
y edificios municipales, y que 
se completará el próximo 
ejercicio, “un hecho que 
demuestra la sensibilidad 
y compromiso con los 
discapacitados y personas 
con movilidad reducida para 
hacerles la vida más fácil”, 
añadió Hernández.

El compromiso social 
sigue siendo la bandera del 
gobierno, es por ello que 
se mantienen las partidas 
destinadas a prestar aquellos 
servicios municipales que 
ayuden a las personas más 
vulnerables, sin olvidar 
las grandes áreas como 
Educación, Juventud, 
Participación, Medio Ambiente, 
Movilidad y Economía con 
especial atención al tejido 
industrial y al fomento del 
comercio local, principales 
motores de la economía 
local. El municipio también 
mantiene intactas las becas 
municipales y las subvenciones 
a todos los colectivos locales.

Albal también destina 
268.100 euros a inversiones, 
entre las que destacan: la 
ampliación del cementerio 
municipal, la adquisición de 
un vehículo eléctrico o la 
instalación de placas solares 
en los edificios municipales y 
centros escolares, entre otros.

La oposición, en bloque, vota 
en contra

La oposición votó en contra 
de las cuentas. El portavoz del 
PP, José Miguel Ferris, criticó 
la partida de gastos y tildó 
de “muerto” el presupuesto 
augurando “que el gobierno de 
Marí tendrá que modificando 
a lo largo del ejercicio”. Por 
su parte, la líder de Avant-
Albal María José Hernández 
Ferrer, tildó las cuentas de 
“continuistas”, y al alcalde de 
llevar a cabo “una política 
acabada”. Finalmente, el 
portavoz de Ciudadanos Rafael 
Rodríguez, justificó su voto 
en contra, “por el gasto que 
comporta la estación de tren 
y porque no se haya hecho el 
esfuerzo de bajar el IBI en este 
ejercicio”.

Este ejercicio se 
regularizará el 
trabajo de buena 
parte de los 
funcionarios 

La portavoz socialista 
recordó la condición de 
municipio con deuda 0, 
poniendo en valor esta 
situación de la que Albal goza 
desde 2017. La localidad 
cumplió con los objetivos 
marcados por la ley orgánica 
de estabilidad presupuestaria 
y sostenibilidad financiera de 
2012 y esto ha permitido tener 

a ajustar mejor la contratación 
de seguros e indemnizaciones 
ante posibles catástrofes, a 

prevenirlas y a prestar un 
mejor servicio público ante las 
inclemencias. Además, Albal 
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ACIXEA es forma en unes 
jornades de Networking

Albal encetarà este 
desembre el Taller d’Ocupació 
‘Al teu costat’ 2019-20 al que 
van a participar 10 alumnes, 
majors 25 anys, en situació 
de desocupació. Per al seu 
desenrotllament, el consistori 
ha rebut una subvenció de 
464.109,60 euros. El taller 
comptarà amb un equip 
docent de cinc persones 
i tindrà una durada de 12 
mesos.

Este projecte consta de 
dos itineraris formatius. 

El primer girarà al voltant 
del’especialitat d’atenció 
sociosanitària a persones 
dependents de la població 
en domicili, i el segon serà 
també d’atenció sociosanitària 
en institucions socials, 
que prestarà servei a la 
Residència Municipal Antonio 
i Julio Muñoz Genovés 
d’Albal. En finalitzar el taller, 
els participants rebran un 
certificat de professionalitat 
de nivell 2 que afavorirà la 
seua inserció laboral.

El Ayuntamiento  de 
Albal incorporaba al servicio 
municipal de limpieza a tres 
mujeres, por una duración 
de seis meses. La contrata-
ción se ha realizado gracias 
al programa EMCORP de 
la Generalitat, por el que 
el municipio ha recibido 
una subvención de casi 

40.000 euros. Las trabaja-
doras estaban en situación 
de desempleo, mayores de 
30 años, se incorporaron en 
noviembre y estarán hasta 
abril de 2020. La firma del 
contrato la hicieron junto 
al alcalde y la concejala de 
Servicios Sociales y Personal, 
Lola Martínez. 

L’Associació de 
Comerciants d’Albal 
(ACIXEA) està celebrant 
des de fa uns mesos unes 
jornades de networking 
a la seua nova seu, amb 
l’objectiu de donar un 
impuls al col.lectiu i als 
negocis adherits. Es 
tracta d’una activitat 
socioeconòmica en 
la que professionals i 
emprendedors es reuneixen 
per a formar relacions 
empresarials, crear i 
desenvolupar oportunitats 
de negoci, compartir 
informació i buscar clients 
potencials. La primera va 
tindre lloc en octubre i estan 
comptant amb la presència 

del regidor de Comerç, 
Jose Arias  i amb més d’una 
quinzena d’associats.

L’edil ha destacat que 
estan sent unes jornades 
molt gratificants, “on es 
posen en comú estratègies i 
els assistents comparteixen 
sinergies per trobar solució 
al desenvolupament i crei-
xement del xicotet comerç 
local”. 

José Arias va traslladar 
al col.lectiu de comerciants 
el suport de l’Ajuntament, 
“he agafat la responsabili-
tat d’este àrea per ajudar en 
l’impuls, adaptació i digi-
talització de les xicotetes 
empreses del poble”, ha 
explicat. 

Alumnes del Taller d’Ocupació

Persones contractades enguany per a la Brigada d’Obres Municipal

Una desena de joves 
s’incorporen este desembre al 
Taller d’Ocupació “Al teu costat” 

Tres vecinas se han 
sumado recientemente al 
servicio de limpieza 

L’atur baixa en quasi 100 
persones enguany

Albal tancarà 2019 amb 
quasi 100 persones menys 
en l’atur. La xifra de desocu-
pació, abans de dir adéu a 
este any es situa en 1.241 
persones: 764 són dones i 477 
homes, la manca de treball 
continua afectant més al col.

Evolució atur 
Albal 2019

GENER  
Demandants 1.331 (832 dones 

i 499 homes)

FEBRER 
Demandants 1.333 (832 dones 

i 510 homes)

MARÇ 
Demandants 1.298 (794 dones 

i 504 homes)

ABRIL 
Demandants 1.274 (777 dones 

i 497 homes)

MAIG 
Demandantes 1.228 (756 
mujeres i 472 hombres)

JUNY 
Demandantes 1.227 (757 
mujeres i 470 hombres)

JULIOL 
Demandants 1.230 (770 dones 

i 460 homes)

AGOST 
Demandants 1.324 (819 dones 

i  505 homes)

SETEMBRE 
Demandants 1.287 (795 

mujeres i 492 homes)

OCTUBRE 
Demandants 1.259 (770 dones 

i 489 homes)

NOVEMBRE 
Demandants 1.241 (764 dones 

i 477 homes)

Nota: a l’eixida d’esta 
publicació encara no 
es coneixen les dades 

d’atur de desembre 
2019

lectiu femení. Al tancament 
de l’edició de El Replà encara 
no es coneixia la xifra d’aturats 
del mes de desembre, per 

tant, el total de demandats 
de treball al poble ha baixat 
a 90 persones, des de gener 
d’enguany.
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La mayor zona industrial del área metropolitana, 
con 260.000m2, se encuentra en el municipio

Albal ha concluido las obras 
del nuevo polígono industrial 
que se encuentra ubicado al 
sur de la población, en la zona 
del Braç del Vicari, lindando 
con Beniparrell. Según fuentes 
municipales, el objetivo 
ha sido atraer a nuevas 
empresas que sean foco de 
generación de empleo para 
la ciudadanía del municipio 
y de la comarca. Este nuevo 
espacio permitirá también 
el traslado de pequeñas y 
medianas empresas que ahora 
están situadas en el centro de 
la localidad y que van a optar 
por trasladarse a este sector 
que suma una superficie 
de más de 260.000 metros 
cuadrados, “el más grande del 
área metropolitana”, según 
apuntan fuentes municipales.

El proyecto ha sido 
ejecutado por grupo Asfaltos 
Guerola y la inversión ha 
corrido a cargo de los 
propietarios del suelo, 
agrupados en la AIU Braç del 
Vicari y que ha ascendido a 
unos 16 millones de euros. 

Supone la superficie libre 
urbanizada más grande 

zona industrial La estación de servicio y el restaurante ubicados en la nueva zona industrial

 Acte de la inauguració del McDonald’s

del área metropolitana de 
Valencia que ya ha generado 
una especial atención de 
compañías especializadas en 
la comercialización de suelo 
terciario. Una estación de 
servicio y un McDonald’s ya se 
han implantado en este nuevo 
espacio industrial. 

McDonald’s Albal, una de 
las primeras empresas en 
implantarse 

Desde el pasado jueves 
28 de noviembre, la firma 
McDonald’s cuenta con un 
nuevo establecimiento en 
Albal, ubicado en la nueva 
zona de expansión industrial, 

Albal mejorarà 
los accesos y 
la iluminación 
hasta llegar al 
restaurante de 
comida rápida 

McDonald’s emplea a 
48 personas 
Con su apertura, el restaurante ha dado trabajo a 48 jóvenes 
-de entre 18 y 21 años-, siendo 26 de ellos de la localidad. Para 
el alcalde, “la llegada de McDonald’s es una magnífica noticia 
porque crea una nueva zona de ocio e impulsa el crecimiento 
económico”, así lo expresó Marí en el acto inaugural del nuevo 
local. El primer edil ha felicitado a los emprendedores por ser 
de los primeros en implantar una empresa en esta nueva zona 
industrial, “junto a la llegada del tren, cuyas obras comenzarán 
este diciembre, son proyectos de los que debemos 
congratularnos porque redundan en el crecimiento de Albal”.

el polígono Braç del Vicari. Es 
la quinta franquicia de esta 
marca, capitaneada por un 
padre y un hijo, Iñaki Vázquez 
(franquiciado) y Cristian 
Vázquez que representa la 
segunda generación del 
negocio familiar que ya 
dispone de este tipo de 
local en Xátiva, Alzira, Alfafar 
y Sedaví, este último ha 
cumplido 30 años de vida. 
La apertura del negocio ha 
supuesto una inversión de 
dos millones de euros, uno 
de ellos ha sido aportado 
por Iñaki Vázquez, titular de 
la franquicia, y el resto por la 
firma americana. 

Conscientes de la necesidad 
de mejora del alumbrado de la 
zona donde se ha ubicado el 
nuevo restaurante de comida 
rápida, Albal ha solicitado 
una reunión con Rafael Briet, 
Director General de Vivienda, 
Rehabilitación y Regeneración 
Urbana para dotar de mayor 
visibilidad y seguridad a 

este tramo que ahora va 
está siendo frecuentado por 
más viandantes y vehículos. 
Algunas de las farolas 
existentes han dejado de 
funcionar, por este motivo, 
el Ayuntamiento que preside 
Ramón Marí, a pesar de no ser 
de competencia municipal, ya 
ha reparado algunas farolas.
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Recepción oficial de los trabajadores por las autoridades locales

Siete jóvenes trabajarán en el Ayuntamiento, por un año 
 La contratación laboral ha sido gracias a los programas EMPUJU i EMCUJU de la Generalitat Valenciana

Desde el pasado octubre, 
siete jóvenes de Albal y de la 
comarca trabajan en diferentes 
áreas del Ayuntamiento gracias 
a los programas EMPUJU y 
EMCUJU que promueve la 
Generalitat Valenciana y por los 
que el municipio ha recibido 
una subvención de 171.978,84 
euros. Los jóvenes, que tienen 
edades comprendidas entre 
los 18 y los 30 años ya se 
encuentran al frente de áreas 
como la AMIC, el Casal Jove, 
Personal, Servicios Sociales, 
Brigada de Obras, Cultura o la 

Raquel Morellà - 
Departamento de 
Cultura
«Estoy muy contenta porque 
me siento parte de la sociedad 
activa y tengo ganas de 
desarrollarme laboralmente».

Silvia Mota - 
Departamento de 
Recursos Humanos
«Es una nueva experiencia que 
me está ayudando a ampliar 
mis conocimientos y adquirir 
más formación».

Daniela Herrero - 
AMIC
«Me siento muy satisfecha 
de tener la oportunidad de 
ayudar a los vecinos y vecinas 
prestándoles mi atención».

David López - 
Departamento de 
Juventud
«Después de esta experiencia, 
me gustaría seguir enfocando 
mi futuro laboral dentro de 
la administración pública y 
continuar trabajando por y 
para los jóvenes».

Maica León - Servicios 
Sociales
«Aprovecharé mi paso por los 
Servicios Sociales para aportar 
mi granito de arena y ayudar 
a construir una sociedad con 
más calidad de vida’.

Adriana Cano - 
Brigada Municipal
«Agradezco esta oportunidad 
y espero contribuir a hacer un 
Albal mejor”.

Victoria Tez - Auxiliar 
geriatría en la 
Residencia Municipal
«Estoy muy agradecida 
de tener la oportunidad 
de trabajar en lo que me 
apasiona».

EMCUJU/EMPUJU: Programas 
de subvenciones destinados a la 
contratación de personas jóvenes 
cualificadas por entidades locales, en el 
marco del Sistema Nacional de Garantía 
Juvenil

Residencia Municipal. 
El día de su incorporación 

fueron recibidos por el alcalde, 
Ramón Marí y por la concejala 
de Personal y Servicios 
Sociales, Lola Martínez y el 
delegado de Obras y Servicios 
y Seguridad Ciudadana, 
Ramón Tarazona quienes 
desearon una experiencia 
gratificante a los nuevos 
trabajadores. El primer edil 
destacó que el fomento de 
la formación y la ocupación 
juvenil forman parte de la hoja 
de ruta de su gobierno.



| setembre 2011 7desembre 2019

Comienzo de las obras de la futura estación

Reunión del alcalde con representantes de ADIF y Lantania

Las obras de la estación echan a andar
El 17 de diciembre de 2019 

es un día que marcará la 
historia de Albal, es la jornada 
en que han comenzado las 
obras de la futura estación 
de tren. El alcalde Ramón 
Marí no quiso perderse el 
inicio de este hecho que 
marcará, positivamente, 
el futuro de Albal y acudió 
para saludar a la empresa 
Lantania, constructora de la 
estación. El topógrafo enseñó 
al alcalde los planos de la 
estación y le explicó cómo van 
a desarrollar la construcción 
de un proyecto del que ya se 
han escrito muchas crónicas y, 
sobre todo, que favorecerá la 
movilidad de la ciudadanía. 

Ramón Marí ha 
agradecido la 
implicación en 
el proyecto a 
todas las partes. 
De cumplirse los 
plazos, el tren 
parará en Albal en 
2021

Una nueva vía urbana conectará 
el centro con la nueva estación

La llegada de la estación de tren a Albal requiere de la 
adecuación del entorno donde se construirá para hacer más 
fácil y cómoda su accesibilidad. Este diciembre concluirán 
las obras de un nuevo tramo de vía urbana que conectará 
el pueblo con la futura estación de tren, desde la Avenida 
Carlos Ferris. El nuevo vial será de doble sentido, tendrá unos 
200 metros de longitud y 18 metros de ancho, contará con 
carril bici y todos los servicios urbanos exigibles. El proyecto 
cuenta con un presupuesto de 200.000 euros y ha recibido 
una subvención del Instituto Valenciano de Competitividad 
Empresarial (IVACE) de 119.000 euros, puesto que cumple con 
una doble función, de una parte garantizar la accesibilidad a la 
estación y de otra, mejorar y modernizar la entrada al polígono 
industrial de la unidad de ejecución UE14, tal y como ha 
explicado el Ingeniero Municipal.

Antes del puente 
de la Constitucíón, el 
Ayuntamiento de Albal fue 
el escenario de la firma del 
acta de comprobación de 
replanteo para la ejecución 
de la construcción de la 
nueva estación de tren cuyo 
presupuesto de adjudicación 
asciende a 4.978.510 euros 
(IVA incluido). El proyecto tiene 
un plazo de ejecución de 18 
meses, así se ha certificado en 
la rúbrica que estuvo a cargo 
del alcalde Ramón Marí, así 
como de representantes de 
Adif, Lantania e Ineco.Tras el 
acto, el primer edil destacó la 
fecha de la firma como un día 
importante para Albal, “tras 
más de una década de trabajo 
incansable hoy se da luz verde 
a un importantísimo proyecto 
para el progreso del municipio”. 
Tras agradecer a todas las 
partes la implicación por hacer 
posible la infraestructura 
ferroviaria ha manifestado 
que, “si se cumplen los plazos 
plasmados en el convenio 
firmado con Adif, los trenes de 
cercanías comenzarán a parar 
en nuestra localidad en el 
2021”.

Segunda reunión de 
seguimiento. 

En la misma jornada 
también se celebró la segunda 
reunión de la Comisión de 
Seguimiento de las obras, 
un órgano de trabajo que 

coordina y vela por el desa-
rrollo del proyecto y que está 
representado por el Ayunta-
miento en la figura del primer 
edil, del Ingeniero Municipal 
de Obras Públicas, Óscar 
González, y por responsa-

bles de Adif. Los encuentros, 
según recoge la cláusula 5 del 
convenio firmado con ADIF, 
deben producirse cada tres 
meses por lo que la próxima 

reunión se ha fijado para el 
13 de marzo donde se podrá 
valorar ya el inicio de las obras 
de la estación. 



setembre 2011 |8 desembre 2019

Albal posa a disposició de la Conselleria el solar d’enfront de la Policía 

Luz verde a la modernización de las calles 
Santa Anna- Sant Blai y Sant Antoni

El vecindario también advirtió al alcalde del mal estado y 
peligrosidad de la vivienda antigua ubicada en el número 
30. Al día siguiente, el viernes 31 de octubre, los servicios 
técnicos municipales inspeccionaron dicho inmueble para 
determinar si procede la declaración de ruina inminente 
e instar a la propiedad, mediante una orden de ejecución, 
a su demolición. Al tiempo, el Ayuntamiento va a exigir al 
propietario la limpieza del solar contiguo a la casa que aloja 
una de las colonias felinas registradas en el municipio.

 El Ayuntamiento destinará más de 750.000 euros al proyecto

El Ayuntamiento ha hecho 
público el proyecto de moder-
nización de tres de las vías más 
importantes de la localidad, 
las calles Santa Anna, Sant 
Blai y Sant Antoni a las que se 
van a destinar más de 750.000 
euros. No solo van a ganar en 
accesibilidad, luminosidad e 
imagen sino que el tráfico se 
va a disminuir considerable-
mente lo que redundará en la 
calidad de vida de sus vecinos 
y vecinas. 

Las obras de las arterias 
más importantes de Albal, las 
de la calle Santa Anna-Sant 
Blai, se iniciarán la segunda 
quincena de enero, cuentan 
con un presupuesto de unos 
505.000 euros y se alargarán 
por tres meses. Por su antigüe-
dad, es una vía de baja calidad 
urbana que tiene aceras exce-
sivamente estrechas, que 
necesitan de su ampliación 
para garantizar la seguridad 
y la accesibilidad de los vian-
dantes. La nueva calle Santa 
Anna pasará a ser de sentido 
único y su nuevo pavimento 
reducirá la sonoridad al paso 
de los vehículos. Se instalará 
arbolado y todo el material 
urbano que sea necesario: 
papeleras y bancos, entre otros 
elementos. Se va a renovar la 
red de agua potable y eliminar 
la barrera de contenedores 
que hay actualmente frente al 
Mercado que resta visibilidad a 
uno de los edificios más singu-
lares del pueblo. 

Y es que en esta calle 
se encuentran elementos 
arquitectónicos de 
importante valor como el 
antiguo Ayuntamiento, el 
Mercat Municipal y la Casa 
del Padre Carlos Ferris que, 
de aprobarse en la sesión 
plenaria extraordinaria de 
este diciembre, antes de que 
finalice el año se oficializará su 
compra ante notario. 

Sant Antoni: la calle más 
antigua del pueblo

La calle Sant Antoni de 
Albal donde residen unas 60 
familias también cambiará 
su cara a partir de enero. El 
alcalde Ramón Marí convocó 
a una reunión a sus residentes 
para dar a conocer el proyecto 
al que se va a destinar más 
de 250.000 euros. Estas obras 
también se ejecutarán en un 

plazo estimado de tres meses. 
En  palabras de Marí, “era un 
compromiso con el barrio”. 

La modernización 
contempla la mejora de la 
accesibilidad, de la red de 
saneamiento y pluvial y la 
disminución del tráfico rodado.

Es una vía dimensiones muy 
estrechas, con aceras que en la 
actualidad miden medio metro 
en algunos tramos y que ahora 
van a ser ampliadas para la 
seguridad vecinal que, en su 
mayoría, es longeva. Además,  
recibe el tráfico de una de las 
arterías más transitadas del 
pueblo, la calle Blasco Ibáñez, 
en este sentido, el Ingeniero 
municipal, Óscar González, ha 
anunciado que para disminuir 
la circulación se va a cambiar 
el sentido de la calle que 
pasará de ser de salida a ser de 
entrada y que éste se limitará 
al paso solo de los residentes.

Mejorar la movilidad 
peatonal y ciclista de todo 
el casco urbano ha sido una 
máxima del ejecutivo local que 

preside Ramón Marí que, hace 
unos años ha puesto especial 
énfasis en el casco antiguo. 
Estas políticas han sido recono-
cidas por la Generalitat Valen-
ciana que hace pocos meses ha 
distinguido al consistorio con 
el Primer Premio de movilidad 
por el proyecto de semipeato-
nalización de las calles situadas 
en el entorno a la Torre árabe.

En la calle Sant Antoni se 
construyeron hace unos años 
viviendas adosadas cuyos pro-
pietarios ponen de manifiesto 
ahora la falta de capacidad de 
sus inmuebles para evacuar 
las aguas cuando llueve de 
manera intensa. El consisto-
rio se ha comprometido a dar 
una solución y determinar 
si es un problema de sanea-
miento de sus casas o derivado 
de la antigüedad de la calle. El 
técnico municipal explicó que 
el proyecto contempla la reno-
vación de la red de distribución 
del agua potable y la mejora 
de la red de saneamiento y de 
captación de pluviales.
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Albal posa a disposició de la Conselleria el solar d’enfront de la Policía 

Marí exigeix a Sanitat la construcció 
urgent d’un nou Centre de Salut

Són molts els passos que 
ha donat l’alcalde Ramón 
Marí, des que començara la 
nova legislatura, per reivin-
dicar davant de les autori-
tats competents en matèria 
sanitària, la construcció d’un 
nou Centre de Salut i, mentre 
arriba, que incorpore millores 
al centre ambulatori, com ara 
posar fi amb la sobresaturació 
a les sales d’espera, la petició 
de més metges i personal 
d’infermeria o el canvi de 
la centraleta que recull les 
urgències i atencions sanitàries 
via telèfonica. 

Les accions més recents 
han estat este desembre 
quan el primer edil va poder 
elevar la petició a la conse-
llera de Sanitat, Ana Barceló, 
en un dinar organitzat pel 
PSPV d’Alaquàs i on l’alcalde 
va marxar amb l’esperança de 
que es puga fer realitat a mig 
termini. Barceló va anunciar 
que el Consell prepara un 
programa d’actuacions en 
matèria sanitària al qual va 
a destinar més de 4 milions 
d’euros.  

Albal va posar a 
disposició de la 
Conselleria uns 
terrenys de 2.600 
metres quadrats 
per a la construcció 
del Centre de Salut

El govern de Marí ha  ha proposat la 
creació d’un Consell Municipal de la Salut
A finals d’octubre, Ramón 
Marí, junt a la nova regidora 
de Sanitat Ana Duato,  es va 
reunir amb la coordinadora 
del centre sanitari  María 
José Mejías. Entre d’altres 
assumptes tractats, l’alcalde 
va anunciar-li la creació del 
Consell Municipal de la Salut, 
un nou òrgan de participació, 
col.laboració i informació que 
estarà integrat per experts en 

esta  matèria de l’àmbit local 
i l’objectiu serà vetlar per la 
sanitat i la qualitat de vida de 
la població.La coordinadora 
va traslladar als membres 
del govern local algunes de 
les millores que s’han dut a 
terme. Des de març, el centre 
compta amb un nou metge 
de família i amés, Mejias ha 
comunicat que s’han creat 
dos noves places, una de 

metge i altra de pediatra 
per a completar els serveis 
que actualment es presten 
a Albal. En l’actualitat, es 
compta amb una plantilla 
de vuit facultatius metges 
i tres pediatres, de manera 
que, amb les noves incorpo-
racions, la localitat redueix 
la ràtio d’atenció i passa de 
1.900 a 1.400 persones de 
pacients per metge.

La nova regidora de Sanitat visita juntament amb l’alcalde l’ambulatori

Ramón Marí ha traslladat la petició a la Consellera de Sanitat

l’habilitació de dos noves 
consultes més al nostre ambu-
latori per millorar l’atenció als 
pacients . En dit encontre, Marí 
va insistir en el colapse que 
actualment es produeix a les 
sales d’espera i la mancansa de 
personal d’infermeria. 

El Centre de Salut té 22 anys
El projecte de l’ambulatori 

actual data de 1997 i la 
població s’ha incrementat, 
des d’aleshores, en més de 
5.000 habitants, “cal una unitat 
nova que done una resposta 
adequada a tota la població”, 
així ho manifesta el president 
de l’executiu que ha recordat 
a la Generalitat que fa anys els 
van oferir uns terrenys-front 
les dependències de la Policía 
Local- de més de 2560m2, per 
a la seua construcció.

Este desembre, el primer 
edil ha tornat a reunir-se amb 
Seijas. Sanitat ha demanat un 
informe a l’Ajuntament i a la 
coordinadora on justifiquen la 
necessitat del nou Centre de 
Salut.

La mateixa jornada, la 
Secretària Autonòmica de 
Sanitat, Concha Andrés, havia 
rebut al president del consis-
tori albalenc al seu despatx 
a València. A la trobada, la 
mandatària li va notificar 
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El pueblo acoge la celebración 
del Día de la Guardia Civil

La campaña municipal    de 
vehículos abandonados de 
2019 ha concluido con la 
retirada de 48 vehículos de 
la vía pública. De estos, 18 
coches fueron retirados por 

sus propietarios, cinco cedidos 
a la Policía Local para su des-
contaminación, sin coste 
para los titulares, y el resto 
están en fase de tramitar a un 
centro de tratamiento para su 

descontaminación.  Fuentes 
de la policía informan que 
todavía existen vehículos en 
fase de notificación, para dar 
el trámite oportuno como 
vehículo abandonado.

Albal acogió la 
celebración del Día de la 
Guardia Civil del área del 
cuartel Alfafar-Catarroja que 
se lleva a cabo, de manera 
rotativa, por los municipios 
que comprenden dicha 
zona. El acto tuvo lugar 
en octubre y contó con la 
presencia de numerosas 
autoridades militares, 
civiles y políticas de toda 
la comarca y se inició en 
la puerta de la Iglesia de 
Nuestra Señora de los 
Ángeles con la formación 
militar y el izado de la 
bandera. Tras el himno 
nacional se celebró una 
misa, a cargo del párroco 
local, Engraci Bataller, donde 
se veneró a la patrona -la 
Virgen del Pilar- y a los 
caídos en acto de servicio. 

La conmemoración 
estuvo presidida por el 
alcalde de la población, 
Ramón Marí, por el jefe 
del cuartel de Paiporta y el 
teniente del cuartel Alfafar-
Catarroja, Óscar Arenas. 
Entre los presentes también 
se encontraba la corpora-
ción local, representantes 
políticos de la comarca, 
Intendentes de la Policía 
Local de l’Horta junto al de 
Albal, Manolo Ocaña, y la 
Junta Local Fallera con las 
reinas de 2020: Gabriela 
Martínez y Rosana Galán, así 
como el Presidente Ismael 
Pons. 

El Día del Pilar concluyó 
con una mascletà en la 
puerta de la Iglesia y con 
un vino de honor en unos 

conocidos salones del 
municipio. Ramón Marí 
felicitó al teniente Óscar 
Arenas que  ha cumplido un 
año al frente del Puesto de 
la Guardia Civil de Alfafar-
Catarroja,  “agradezco su 
sensibilidad y eficacia 
con nuestro municipio 
cada vez que les hemos 
requerido”. El primer edil 
recordó que la actuación 
más reciente fue durante 
las fiestas patronales, 
“donde distéis buena 
muestra de profesionalidad 
y colaboración con nuestra 
Policía Local resolviendo la 
reyerta donde participaron 
más de un centenar de 
personas”. 

En sus palabras también 
apoyó la reivindicación 
del cuerpo de equiparar 
sus sueldos al resto de 
cuerpos de seguridad 
del Estado, “hoy que se 
visibiliza vuestro ADN es 
de justicia apoyar vuestra 
lucha no solo con elogios 
sino desde la correlación 
real y efectiva entre vuestra 
profesionalidad y vuestras 
remuneraciones salariales”. 

El teniente Arenas se 
refirió a la Guardia Civil, 
“como la garantía de la 
seguridad ciudadana, un 
cuerpo capaz de enfren-
tarse a todo dando calor a la 
gente, sin discriminación”. El 
acto contó con la presencia 
del jefe del cuartel de 
Paiporta que en sus palabras 
puso en valor el papel de la 
Institución que cumple 175 
años de vida. 

La Policía Local retira 48 vehículos abandonados 

Nueve agentes de la Policía 
Local distinguidos por el Consell

Nueve agentes de la Policía 
Local fueron condecorados 
el pasado noviembre por la 
Generalitat Valenciana, en 
el acto anual que organiza 
la Agencia Valenciana de 
Seguridad y Respuesta a las 
Emergencias que estuvo 
presidido por la consellera de 
Justicia Gabriela Bravo. Los 
locales estuvieron respaldados 
por el alcalde Ramón Marí 

El alcalde reclama a la Secretaria 
de Estado que de un uso al cuartel 
Ramón Marí se ha reunido 
este diciembre con la Secre-
taria de Estado de Seguridad, 
Ana Botella, para abordar 
la situación del edificio de 
cuartel para la Guardia Civil 
que permanece cerrado 
desde que fue construido 
en 2011. El alcalde Albal 
aprovechó una visita de 
Botella a Valencia para 
mantener un encuentro en 
la Delegación de Gobierno 
donde le indicaron que la 
causa del bloqueo es que 
hace una década existía una 

propuesta para abrir y dotar 
el cuartel con 13 guardias 
civiles, un sargento y un cabo 
pero que no fue posible, “lo 
impidieron los problemas de 
reposición de los puestos con 
que se encontró el Gobierno”, 
le explicaron. Fue la misma 
Secretaria de Estado la que 
inauguró el edificio, cuando 
era Delegada del Gobierno, 
ahora ha adquirido el com-
promiso de hacer las averi-
guaciones oportunas en el 
ministerio y dar una solución 
al uso del inmueble. 

y el concejal de Seguridad 
Ciudadana, Ramón Tarazona, 
que acudieron al acto de 
reconocimiento celebrado en 
el Real Monasterio del Puig. 

Los distinguidos de Albal 
han sido: el Intendente Manuel 
Ocaña, los oficiales José María 
Verdeguer, Víctor Mansilla, 
Enrique Castiblanque y José 
Gallego así como  los agentes 
Manuel Hernández, Eulalio 

Peinado, José Alfonso Ruiz y 
Manuel Maestrre.

Ramón Marí ha destacado 
que es un orgullo contar con 
estos agentes y  ha agradecido 
a los premiados su trabajo 
de servicio público, “ellos 
contribuyen a que Albal sea un 
pueblo seguro”.

Ramón Marí ha 
destacado que es 
un orgullo contar 
con estos agentes 
en la Policía Local 
y  ha agradecido a 
los premiados su 
trabajo de servicio 
público

El Intendente que fue 
condecorado por sus más 
de 25 años de servicio, 
ha valorado el apoyo del 
consistorio y de la Generalitat 
que han contribuido a poner 
en valor su buen hacer,  “estos 
gestos nos motivan a seguir 
trabajando por la seguridad de 
la ciudadanía”.
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“Viles en flor” premia els nostres espais verds

El cambio a bombillas LED de las farolas 
permitirá ahorrar más de 150.000 
euros anuales en la factura de la luz 

Albal ha sigut distingida amb 
el Premi “Viles en flor”, en la 
categoria de tres flors. L’acte 
es va celebrar en l’Hort de 
Trénor de Torrent al qual va 
acudir l’alcalde, Ramón Marí 
i el regidor de Medi Ambient 
i Canvi climàtic, José Arias, 
per a recollir el guardó.  
En la cita, el Jurat va posar 
en valor les polítiques que, 
en matèria mediambien-
tal, executa el municipi. 

Entre elles, la qualitat en la 
gestió i manteniment dels 
seus espais verds, d’elevada 
diversitat. “Viles en Flor” ha 
reconegut els pulmons verds 
d’Albal que li situen entre 
un dels municipis amb més 
metres quadrats d’espais 
biosaludables per habitant. 
El Bosc Mediterrani és un 
d’ells, al costat dels 34 parcs 
infantils multifuncionals i als 
quals se sumarà prompte el 

Parc Benamà –actualment en 
execució-, el segon més gran 
amb 25.000 metres quadrats. 
“Viles en Flor” és una inicia-
tiva internacional impulsada 
en la Comunitat Valenciana 
per ASFPLANT (Associació 
Professional de Flors, Plantes 
i Tecnologia Hortícola) i 
amb la col·laboració de la 
Generalitat i la Diputació de 
València. 

El nuevo año traerá la apertura del Parque Benamá
Las obras del Parque 

Benamá, ubicado en el sector 
1.1.B y con una superfície 
de 25.000 metros cuadrados 
estarán listas a final de enero. 
Los trabajos de urbanización 
de este espacio concluyeron 
en julio, el pasado octubre 
comenzó la plantación y 
cuando finalicen estas tareas 
se procederá a la instalación 
del mobiliario urbano. Ya son 
visibles algunas de las zonas 
dedicadas al ocio y el deporte. 

El gran Parque Benamá se 
encuentra junto al instituto 
de secundaria, que estará 
dedicada al ocio, deporte y 
recreo, es el segundo parque 
más grande del municipio 
junto al de La Balaguera, 
que fue inaugurado en 2007. 
El proyecto lo ejecuta la 
empresa Clásica Urbana y 
cuenta con un presupuesto 

aproximado de un millón de 
euros. El parque está deli-
mitado por las calles Atleta 
Fausto Albiol, Senyera, 
Joventut Musical y Hernández 
Lázaro y se ha previsto que 
tenga tres zonas de acceso. 
Por supuesto, será un parque 
completamente accesible.

El proyecto incluye zona 
de merenderos, juegos infan-
tiles, pista deportiva para la 
práctica del atletismo, fútbol 
sala y calistenia, juegos fitness 
y una plaza central.

Zona dedicada a los 
pequeños de casa y a las 
mascotas

La zona de juegos para 
animales cuenta con 550 
metros cuadrados de super-
ficie e incluye elementos 
para los perros y papeleras 
y bancos para los dueños. 

Respecto al espacio dedicado 
a los juegos infantiles, se 
ubican en la parte central 
y cuentan con 300 metros 
cuadrados, revestidos con 
pavimento de seguridad. 
Dispondrá de seis elementos 
para el ocio de los pequeños: 
dos muelles, un balancín, un 
columpio de dos cuerpos y 
tres elementos combinados, 
un conjunto compacto a base 
de toboganes y puentes y una 
caseta infantil.

Deportes al aire libre
La pista deportiva, con 

acabado en hormigón, estará 
vallada, cuenta con pista 
de running perimetral de 
137x180 y una zona para la 
práctica del fútbol sala. El 
espacio biosaludable ocupa 
1.600 metros cuadrados, 
donde se intercalarán jaca-

randas y ficus e incluye 
juegos deportivos, bancos y 
papeleras y una mesa de ping-
pong. Este espacio ofrece 
equipamiento deportivo para 
el entrenamiento y potenciar 
el equilibrio, la fuerza, la 
coordinación, la elasticidad, 
agilidad y movilidad. Los 
elementos están ubicados 
al aire libre, con sombras y 
próximos a dispositivos de 
hidratación, son de servicio 
público y mejoran la salud.

Continúa la plantación de la 
vegetación

Los trabajos de planta-
ción se iniciaron en octubre 
y ya es muy visible el avance 
con el alzado de las palmeras 
otras especies. En las zonas 
verdes se plantarán 550 
árboles mediterráneos y 
tendrá extensas praderas de 

césped, con juegos infantiles, 
zona de ocio para animales 
y también un espacio biosa-
ludable.   Debido a la gran 
cantidad de agua necesaria 
para el mantenimiento de las 
zonas verdes, el consistorio ha 
tramitado una concesión de 
pozo, por motivos medioam-
bientales, y se regará a través 
de este sistema y no con agua 
potable.

El alcalde, Ramón Marí ha 
explicado que era un com-
promiso de su gobierno, 
«convertir Albal en uno de 
los municipios con más zonas 
verdes de l’Horta Sud» La 
localidad cuenta en la actua-
lidad con 35 parques munici-
pales que junto a esta nueva 
área constituyen grandes 
espacios de bienestar, para 
el disfrute de la ciudadanía y 
mascotas. 

Con el objetivo de reducir el 
consumo energético de todo 
el alumbrado público de Albal, 
obtener un ahorro económico 
importante en la facturación 
eléctrica y contribuir a 
preservar los recursos 
energéticos del planeta, 
el Ayuntamiento vuelve a 
invertir 350.0000 euros en la 
segunda fase de la instalación 
de luminarias tipo LED. Esta 
cantidad se suma a la misma 
que el consistorio destinó a la 
primera fase y que concluyó 
antes del verano. En total, la 
localidad ha dedicado 700.000 
euros de su presupuesto al 
cambio de las bombillas hecho 
que comportará un ahorro 
de unos 150.000 euros en la 
factura de la luz. Las luminarias 
tienen garantía por tres lustros.

Los trabajos de la segunda 
fase se iniciaron el lunes 
18 de noviembre y estarán 
concluidos en tres meses, con 
esta intervención se completa 
al cien por cien la instalación 
de las nuevas luminarias en 
toda la población y esta fase  
incluye todas los parques 
y jardines, las zonas de 
nueva construcción como La 
Balaguera, Santa Anna y los 
polígonos industriales.  

El alcalde de Albal, Ramón 
Marí, ha asegurado que 
sustituir las antiguas farolas 
“era necesario y posibilitará 
un importante ahorro de 
la factura de la luz para el 
consistorio, al tiempo que 
disminuimos el consumo 
energético y reducimos las 
emisiones de CO2”.
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Més de 500 visitants en la III Fira d’Artesania

Llegan a Albal los 
primeros patinetes 
y motos eléctricas 

Patinetes eléctricos en La Balaguera

El Ayuntamiento de Albal 
inició este pasado noviembre 
las obras de construcción de 
un nuevo carril bici que tendrá 
casi 800 metros de recorrido 
que se sitúa entre el sector 
2A y la rotonda de acceso a 
Santa Anna (conocida como 
La Trilladora) y que permitirá 
la conexión con el ya existente 
y que sube hasta Santa Anna. 
Se trata de la primera fase del 
proyecto de movilidad cuyo 
objetivo final será conseguir 
la conexión con el carril bici 
intercomarcal desarrollado 
junto a la Plataforma del AVE 
y que discurre desde Picassent 
y Alcàsser hasta los cascos 
urbanos de Torrent y Picanya.

La empresa adjudicataria 
es Rande Arquitectura e Inge-
niería de la Construcción SL 
por un importe cercano a los 
143.000 euros. Antes de que 
acabe el año, los vecinos y 
vecinas podrán disfrutar del 
carril bici.

Albal acabará la legislatura 
con seis quilómetros más ya 
que el ejecutivo prevé la cons-
trucción de tres mil metros 
durante los tres próximos 
años que se sumarán a los tres 
existentes y que discurren por 
todo el término. Cabe señalar 
que el proyecto de construc-
ción de la nueva estación 
de tren, cuyas obras ya han 
comenzado lleva aparejado 
la creación de un carril bici 
que unirá el pueblo, desde la 
Avenida Padre Carlos Ferris 
con la zona ferroviaria.

Uno de los compromi-
sos que adquirió el gobierno 
local en campaña electoral 
fue el de “seguir fomentando 
la movilidad sostenible es 
uno de nuestros objetivos y 

 Un nuevo carril bici en obras 

La empresa Blinkke.
city, dedicada al alquiler 
de motos y patinetes 
eléctricos opera también 
en Albal donde ha llegado 
a un acuerdo con el 
Ayuntamiento, a través 
de la concejalía de Medio 
Ambiente al frente de la 
cual está José Arias. Las 
scooters 2.0 y los patinetes 
han tenido muy buena 
acogida y han levantado 
mucha espectación. Así 
lo ha asegurado José Luis 
Trinidad, city manager de la 
firma que ha explicado que 

este proyecto ya triunfa en 
Centro Europa y ha llegado 
con fuerza a Valencia donde 
es habitual ver este tipo de 
motos. Muy pronto esta 
empresa facilitará puntos 
de recarga para este tipo de 
vehículos.

Albal aprobará en 
próximas citas plenarias 
la ordenanza municipal 
que regule el uso de estos 
vehículos eléctricos, la 
web municipal puso a 
exposición pública la 
participación ciudadana 
para su regulación.

L’Ajuntament d’Albal va celebrar este 24 de novembre la III Fira d’Artesania i Productes Ecològics. 
Un esdeveniment que va reunir fins a 71 expositors amb productes ecològics, vegans, d’artesania, 
hortalisses de proximitat, llibres sobre conscienciació, sostenibilitat, i cosmètica ecològica. El regidor 
de Comerç Local, Canvi Climàtic i Sostenibilitat, José Arias, va qualificar d’èxit rotund la tercera 
edició d’este event pel que van passar més de 500 visitants.

así lo recoge nuestro Plan de 
movilidad que presentamos el 
pasado año”, explica el alcalde. 
Esta manera de construir la 
ciudad ha sido premiada por 
la Generalitat Valenciana, en la 
Semana Europea de Movilidad 
ha concedido el Primer Premio 
a Albal por la semipeatonaliza-
ción del casco antiguo.

Una demanda ciudadana
La creación de carriles bici 

en Albal ha sido también 
una demanda ciudadana, 
en el último proceso de 
participación “Fem Poble” que 
se hizo en 2018, los vecinos 
y vecinas lo propusieron 

mayoritariamente.

Albal ha adquirido un 
vehículo eléctrico

Albal ha adquirido un 
vehículo eléctrico Albal 
dispone de un vehículo 
eléctrico desde pasado 
octubre que ha destinado a 
tareas de la Brigada de Obras 
Municipal. El coste de la 
furgoneta ha sido de 30.744,44 
euros y ha contado con una 
subvención de la Diputación 
de València de 20.000 euros. El 
punto de recarga está ubicado 
en el almacén municipal del 
departamento de obras y 
servicios.



| setembre 2011 13desembre 2019

Vuit alumnes albalencs són Premi 
Extraordinari al Rendiment Acadèmic

El Premi Extraordinari 
al rendiment acadèmic és 
una distinció que atorga 
anualment la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Esport 
de la Generalitat Valenciana, 
als millors alumnes de 5é 
i 6é de Primària, basant-se 
en la seua nota mitjana. En 
el curs passat 2017-2018 
Noa Duarte del col.legi 
Juan Esteve Muñoz, Hernán 
Esteban del Sant Carles i 
Álvaro Casasús del col·legi 
Santa Anna van ser els 
guardonats. En el 2018-19 
han estat: Francisco José 
Llop Heredia i Carlos Gómez 
Segura del CEIP Juan 
Esteve Muñoz; Héctor Vidal 
Navarro del CEIP Sant Blas, 
Iván Albiach Heredia del 
CEIP Sant Carles Borromeo i 
Antonio Escorihuela Colubí 
del col.legi Santa Ana-San 
José De la Muntanya, tots ells 
amb una nota mitjana de 10.

L’alcalde Ramón Marí, 
junt amb la regidora Melani 
Jiménez els va rebre al 
consistori per felicitar-los 
on els ha aconsellat que 
continuen estudiant, “no 
és tasca fàcil però en la 
vida hi ha dues qüestions 
importants que sumen, 
l’habilitat i el coneixement, 
per tant, la constància és el 
més important en la vida”, 
els va dir.

L’alumnat guardonat 
ha assegurat que la clau 
per convertir-se en Premis 
Extraordinaris és ser 
constant, responsable i 
no deixar-se els estudis 
per a l’últim dia. Els joves 
albalencs han agraït a les 
seues famílies el suport 
perquè afronten cada curs 
amb confiança i també al 
professorat per la impli-
cació amb ells, des de 
l’ensenyament. Enhorabona!

Educación anuncia que el nuevo 
instituto impartirá ciclos formativos

El Director General de 
Centros Docentes de la 
Generalitat, Joaquín Carrión, 
ha notificado al Ayuntamiento 
de Albal que el nuevo instituto 
va a contar con cuatro ciclos 
formativos en su plan de 
estudios. Así, el alumnado que 
lo desee podrá matricularse 
para obtener los títulos de 
Técnico en electromecánica 
de vehículos, Técnico superior 
en automoción, Técnico en 
actividades comerciales y 
Técnico Superior en Gestión de 
ventas y espacios comerciales. 
El anuncio se realizó con fecha 
3 de diciembre e informa que 
esta nueva ala del IES número 
2 contará con una superficie 
de más de 1.500 metros 
cuadrados.

El nuevo IES se construirá 
con fondos del EDIFICANT

El plan de construcción, 
reforma y mejora de 
los centros educativos 
(EDIFICANT), puesto en 
marcha por la Conselleria 
de Educación, Investigación, 
Cultura y Deporte de la 
Generalitat Valenciana, 
aprobó la construcción de 
un nuevo instituto en Albal. 
Decisión que fue notificada 

Sheila Llop ganadora del XVII Premio 
del concurso digital de dibujo infantil
Coincidiendo con el Día 
Mundial del Saneamiento, 
la empresa especializada en 
la gestión del ciclo del agua 
Aqualia ha hecho entrega 
del primer premio del XVII 
Concurso Digital de dibujo 
infantil. La ganadora ha 
sido la niña, Sheila Llop, del 
colegio Juan Esteve,  con un 

trabajo que describe el ciclo 
del agua, titulado, “Cuida el 
agua y el agua cuidará de 
ti”. El acto ha tenido lugar en 
el Ayuntamiento, presidido 
por el alcalde Ramón Marí y 
en presencia de Humberto 
Panella y Vicente Crespo, 
Delegado en Valencia y Jefe 
de Servicio de Aqualia.

Terreno donde se construirá el nuevo instituto

al consistorio en febrero, 
por parte del Subdirector de 
Infraestructuras educativas, 
Jesús García. 

El complejo educativo de 
secundaria y ciclos formati-
vos número 2 albergará a 500 
escolares, estará dotado de 12 
unidades de educación secun-
daria, cuatro de bachillerato 
y ahora se suman 14 aulas 
más dedicadas a la formación 
profesional, en un edificio 
que tendrá 5.600 metros 
cuadrados. Para su ejecución, 
el Ayuntamiento ha dispuesto 
una parcela de 10.857 metros 
cuadrados, de propiedad 
municipal y calificada para 
equipamiento educativo 
cultural, está ubicada en el 
sector 1.1.B, junto al parque 
Benamá, donde en estos 
momentos se construye esta 

gran zona para el ocio, deporte 
y recreo de 25.000 metros 
cuadrados. Se encuentra 
entre la calle Molí Cremat y la 
rotonda de la carretera CV-400, 
“el único terreno municipal 
que cumple con los requisitos 
dimensionales exigidos para la 
administración autonómica”, 
como explicara el primer edil.

El departamento de 
urbanismo municipal sigue 
atendiendo los trámites 
administrativos precisos 
que requiere la Conselleria 
para comenzar a ejecutar el 
proyecto.

Siguen  los trámites 
administrativos 
precisos para 
comenzar a 
ejecutar el 
proyecto.

 Albal ha rebut un total de 
10.199 euros de subvenció 
de sendes ajudes conce-
dides per l’Institu Valencià 
de la Joventut (IVAJ) i per 
la Diputació de València 

per al desenrotllament de 
programes destinats a este 
àrea durant 2019. L’IVAj ha 
atorgat 6.588,90 euros i la 
Diputació 3.611,09 euros. 

Ajudes per a Juventut per un 
import de 10.200 euros

El complejo 
educativo de 
secundaria y ciclos 
formativos número 
2 albergará a 500 
escolares

La dirección y el AMPA del 
IES número 1 celebran la 
noticia

Tras el encuentro de 
Marí con el Subdirector de 
Infraestructuras, el alcalde dio 
a conocer a la corporación el 
anuncio de la construcción 
del nuevo centro educativo. 
El primer edil y la concejala 
de Educación, también 
dieron traslado del proyecto 
a Cristina Peris, directora de 
l’IES número 1 y al AMPA 
quienes se congratularon de la 
noticia porque “se conseguirá 
dar una solución definitiva 
a la masificación actual del 
instituto”. 
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Els Festers Santa Anna 2020,  
posen la maquinària en marxa

La colla de Festers i Festeres 
Santa Anna 2020 ja es troba 
a ple rendiment. Des que 
passat octubre es presentaren 
davant l’alcalde Ramón 
Marí i el regidor de Festes, 
Sergio Burguet, han celebrat 
diferents activitats i tenen ja 
el calendari fet perquè no falte 
cap detall en la seua festa. 

El grup el formen: Blas 
Lozano, Alberto Delhom, 
Andrea Landete, Antonio 

La colla de festers en l’acte celebrat al Mercat este novembre

Escarbajal, Fran Rodríguez, 
Héctor Andrés, Jaume Ruiz, 
José Morete, Juan José 
Vila, Kevin Durant, Roberto 
Alabort, Sergio Segura, Sheila 
Rodríguez i Victor Chilet, amb 
edats compreses entre els 25 i 
els 30 anys. 

Amb la mirada ja posada 
en les Festes Majors d’Albal 
del pròxim any, que se 
celebraran el juliol de 2020, el 
nou equip de joves festers ja 

ha començat a mobilitzar el 
poble. Passat 30 de novembre, 
el Mercat Municipal va acollir 
l’activitat ‘Cervesa i Tapa’, la 
primera que organitzaven i 
que va ser un èxit.

Este Nadal ens conviden a 
les ‘Precampanades’ d’Albal, 
l’acte tindrà lloc el 28 de 
desembre, de les 18.00 a les 
01.30 hores, a la Plaça de la 
Constitució.

“No em creia que veuria 
jo això”, així reaccionava “la 
tia Consuelo”, en rebre per 
sorpresa un reconeixement 
oficial, per arribar al segle 
de vida. Diumenge 24 de 

novembre, Consuelo Domingo, 
complia 100 anys i, en com-
plicitat amb els seus familiars, 
l’alcalde Ramón Marí li va 
entregrar un ram de flors, una 
tortà de grans dimensions 

Galán i una placa commemo-
rativa que valora la figura de 
l’albalenca centenària, “gràcies 
per ser un exemple d’il•lusió, 
força i treball”, ressenyava el 
quadre.

Consuelo Domingo compleix 100 anys 
i és homenatjada per l’Ajuntament

Les generacions del 38 i 59 s’han retrobat per recordar 
temps passats. A les dos quedades, el retor Engraci Bataller 
els ha dedicat una missa a l’església de la Nostra Senyora dels 
Àngels i han tancat amb sopars carregats de records, vivències, 
somriures i emocions.

Retrobades de la gent gran 

La Pastisseria Galán d’Albal 
va aconseguir fer doblet en 
la XXXVIII edició del Concurs 
de Sant Donís que convoca el 
Gremi de Forners i Pastissers 
de València. El negoci local 
que compleix 37 anys de 
vida va ser distingit amb el 
primer premi de la “mocadorà”, 
per l’elaboració de dolços 
tradicionals del 9 d’octubre 
i el mateix guardó pel seu 
aparador.

Ximo i José Vicente Galán, 
són pare i fill, suposen la 
primera i segona generació 

d’este negoci familiar que va 
sorgir en 1972 i que triomfa 
des de fa quasi quatre 
dècades en l’Avinguda Corts 
Valencianes, 92 del municipi de 
l’Horta Sud.

El veterà pastisser, Ximo 
Galán, destacava que el premi 
és una recompensa al treball, 
“dediquem molt temps i 
diners per a participar en este 
certamen en el qual se’ns 
va guardonar, per primera 
vegada, fa 25 anys. El passat 
exercici també vam obtindre la 
màxima distinció”.

La Pastisseria Galán fa 
doblet per Sant Donís

El primer edil felicita el pastisser pel guardó
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La màgia abriga el Nadal albalenc
Tot està llest a Albal per a 

celebrar l’època de la màgia 
i la il.lusió. Durant els dies de 
Nadal tornarem a viure unes 
jornades repletes d’activitats 
que han estat confeccionades, 
amb molta estima i de manera 
transversal, per diferents 
departaments de l’Ajuntament. 
Un any més, les regidories 
de Comerç, Joventut, Festes i 
Esports han tirat d’imaginació 
per confeccionar un programa 
que ens faça viure uns dies 
molt entranyables i especials.

Pots començar a disfrutar 
del Nadal des del 23 i 24 de 
desembre, l’apertura de la 
festa de l’hivern comença 
amb la visita del Pare Noel qui 
enguany no viatja a soles, farà 
parada al poble acompanyat 
d’Elsa i Anna (protagonistes 
de Frozen) per a oferir-nos 
l’espectacle ‘La reina de Hielo’. 
Serà a l’emblemàtica plaça del 
Jardí i comptarà amb un canó 
de neu perquè els més menuts 
somnien i disfruten durant 
dues jornades on també 
podran entregar les seues 
cartes. La iniciativa ha estat a 
càrrec d’ACIXEA, l’Associació 
de Comerciants, amb la 
col•laboració de la regidoria de 
Comerç.

La III Fira de Nadal es 
consolida 

Per tercer any consecutiu, 
Albal acull la Fira de Nadal que 
a més enguany s’amplia una 
jornada i de la que es podrà 
disfrutar des del dijous 26 al 
28 de desembre al pavelló 
de l’institut. Organitzada 
per la regidoria de Joventut 
comptarà amb tallers, inflables, 
circuits, zona esportiva, jocs, 
videoconsoles i moltes més 
sorpreses. L’entrada és lliure, 
així que no t’ho perdes!

Precampanades de la mà 
dels Festers de Santa Anna

Vols avançar-te al nou 
any? Els Festers i Festeres 

hores. L’esdeveniment 
compta amb la col.
laboració de la regidoria 
de Festes. 

Acaba l’any fent esport
Una bona manera 

de dir adéu a l’any és 
fent esport amb la 
mítica Cursa Solidària 
Sant Silvestre d’Albal 
que té lloc dimarts 31 
de desembre a partir 
de les 18 hores. El Club 
d’Atletisme i la regidoria 
d’Esports preparen la 
prova més divertida 
que replega aliments i 
productes d’higiene per 

als més necessitats. 

Cultura per Nadal
Entrat el 2020 les activitats 

continuen divulgant l’esperit 
nadalenc. El divendres 
3 de gener, a les 17.30 
hores, tindrà lloc el 
tradicional lliurament 
dels premis del 
concurs de postals i 
betlems a la Casa de 
Cultura i que inclou 
l’actuació de l’afamat 
Dani Miquel i el seu 
espectacle ‘La vida és 
una festa’. Tot a càrrec 
de la Regidoria de 
Cultura. 

Els Mags d’Orient ja hi han 
iniciat el seu viatge 

La màgia per excel.lència 
vindrà de la mà de la Cavalcada 
dels Reis Mags d’Orient. 
Serà diumenge 5 de gener 
on majors i xicotets podran 
disfrutar d’una nit de llum, 

de Santa Anna 2020 ens 
conviden a participar de les 
Precampanades, el dissabte 
28 de desembre, a la plaça de 
la Constitució. Preparen una 
increïble festa per acomiadar 
l’any que començarà a les 18.00 

d’expectació i d’innocència. 
El recorregut començarà a 
les 18.00 hores, des del carrer 
Hernández Lázaro fins a arribar 
a la porta de l’Ajuntament 
on Melcior, Gaspar i Baltasar 
saludaran als xiquets i recolliran 
les seues peticions. 
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La Societat Joventut 
Musical d’Albal (SJMA), amb la 
col•laboració de l’Ajuntament 
celebrarà el tradicional concert 
solidari de Nadal el pròxim 
21 de desembre , a les 19 
hores, a la Casa de Cultura. Els 
assistents podran aportar el 
seu granet amb les persones 
més necessitades apor-tant 
aliments, material escolar i 
productes d’higiene personal 
que es destinaran a Càritas 
Albal. Durant la vetlada, es 
disfrutarà de les actuacions 
de totes les agrupacions de la 
SJMA i la Banda Simfònica.

S’acosten les dates més màgiques, plenes de llum i color. Per Nadal, l’Ajuntament d’Albal ha 
preparat activitats per als més xicotets de la població, la biblioteca ha acollit estos dies la proposta 
“Contes de Nadal” amb una alta participació.

Els menuts disfruten de ‘Contes de Nadal’ a la Biblioteca 

Al desembre i amb el 
Nadal cridant a la porta, una 
classe Batucado amb esperit 
nadalenc no podia faltar.Una 
vegada més totes les famílies 
Batucado assistiran dissabte 
21 de desembre a l’ aula amb 

il.lusió i esperit de festa per 
compartir nadales i temes 
originals Batucado.

A més a més esta vegada 
faran una performance amb 
polirrítmia a través de la 
percussió corporal al ritme de 

“Black or White” de Michael 
Jackson. Un tema musical 
per la integració i unió de 
qualsevol tipus de gent siga 
igual la seua identitat de 
gènere o raça.

‘Segon Temps’ Orquestra 
de Cambra d’Albal, amb les 
agrupacions Cor Jove i Unió 
Coral de Picanya —amb la 
col•laboració de l’Ajuntament 
d’Albal—, organitzen el 
Concert de Nadal que 
tindrà lloc el pròxim 28 de 
desembre, a les 20.00 hores, a 
la Casa de Cultura. La proposta 
musical girarà enton del gran 
compositor i violinista venecià, 
Antonio Vivaldi.

Amb la col•laboració de l’AMPA del centre, va celebrar una esmorzar solidari amb el qual van acon-
seguir recaptar un total de 220 euros, que es destinaran a l’organització local Càritas Albal.

L’IES Albal recapta més de 200 euros amb un esmorzar solidari

L’esperit nadalenc de l’Escola Batucado, amb música

Solidaritat i 
música gràcies 
a la SJMA

‘Segon Temps’ 
endolça les 
festes am 
‘Vivaldi Gloria’

 Els grans que participen a la gimnàstica de majors van 
celebrar el tradicional dinar nadalenc al que no ha faltat 
l’alcalde Ramón Marí i la regidora  de Benestar Social, Lola 
Martínez.
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Passaven les 20 hores les dia 
12 de desembre quan Albal va 
encendre l’arbre de Nadal i el 
betlem confeccionat per sòcies 
i socis d’Enfila L’Agulla. L’acte va 
comptar amb la col•laboració 
del Grup La Murta que va 
interpretar algunes peces per 
amenitzar l’acte al Mercat 
Municipal que es trobava ple, 
de gom a gom. El regidor 
de Cultura, David Ramón, va 
convidar a la població a acudir 

i visitar l’arbre i el betlem que 
és una novetat enguany. L’edil 
ha desitjat unes bones festes a 
la població i que l’any pròxim 
siga millor que el que ha 
passat.

El betlem ha estat 
confeccionat per l’alumnat 
de punt d’Enfila l’Agulla. 
Segons han explicat les seues 
creadores, per a fer-ho han 
emprat dos mesos de tre-ball “i 
està fet amb molt d’amor”.

Este esdeveniment ja s’ha 
convertit en una tradició al 
poble i ha estat recolzat per 
membres del govern, així com 
les Falleres Majors Rosana 
Galán i Gabrie-la Martínez, 
el President de Junta Local 
Ismael Pons i membres de les 
comis-sions del poble. També 
estava present la presidenta de 
l’Associació Cultural Andalusa 
(ACA), Valle Rodríguez.

Engraci Bataller, Retor d’Albal
“Nadal és celebrar la 

festa de l’alegria, la festa de 
l’esperança. Felicite a tot el 
poble pel Nadal i espere que 
siguen unes festes d’estar en 
família i de fer el bé, ens farà 
molt bé fer el bé. Estos dies 
potser trobarem a faltar a 
persones que ja no es troben 
entre nosaltres però la vida 

continua i les persones que 
volem, per la fe, sabem que 
estan en bones mans. Per 
últim convide a tot el món a 
participar dels actes cristians 
del Nadal amb la Missa del 
Gall de la Nit de Nadal el 24 
i la Missa del 25 a les dues 
parròquies”.“Enfila L’Agulla” encén la 

il·lusió amb l’arbre i el betlem

La Cooperativa va reunir 
a més d’un centenar de 
sòcies de les ames de casa 
de Tyrius que han celebrat 
el tradicional berenar en 
companyia de l’alcalde 
Ramón Marí, de les regidores 
del govern Lola Martínez i 
Melani Jiménez i del retor 
Engraci Bataller. També ha 

estat present la Presidenta 
de la Junta Local del càncer, 
Maria Ángeles Jordán. Pepita 
Reinoso, membre de la Junta 
directiva de les Tyrius d’Albal 
va agrair la presència de les 
autoritats i ha desitjat bones 
festes i feliç any nou a les 
components del col.lectiu, 
un dels més multitudinaris i 

antics del poble.
En les seues paraules, 

l’alcalde ha animat a Tyrius a 
disfrutar del Nadal, en família, 
acudint a tots els actes que 
ha programat l’Ajuntament 
en col.laboració amb els col.
lectius, al berenar ha desitjat 
a les ames de casa salut i 
felicitat.

Més de 100 Tyrius donen la benvinguda al Nadal 

Un any més, per a ajudar 
la conciliació familiar-laboral 
durant les vacances de Nadal, 
l’Ajuntament d’Albal posa 
en marxa l’Escola d’Hivern 
ubicada enguany al CEIP Sant 
Blai, per a xiquetes i xiquets de 
3 a 12 anys. Es desenrotllarà els 

dies 23, 24, 26, 27, 30 i 31 de 
desembre, i del 2 al 3 de gener 
de 2020. L’horari serà de 9.30 
a 14.00 hores i comptarà amb 
Servei d’Escola Matinera de 
7.30 a 9.30h. 

En esta edició participen 90 
menuts. 

Quasi un centenar de menuts participaran 
en l’Escola Municipal d’Hivern

“Paraules al vent” tanca l’any amb un recital mediam-
biental El col.lectiu presidit per Maties Cuesta, va organitzar 
el darrer recital de poesia de l’any 2019 a l’Escola Municipal 
d’Adults. Durant l’acte, entonaren poemes d’escriptors com 
Berna Blach —qui va estar present a l’acte—, dedicats a la 
defensa del medi ambient, posant especial èmfasi en la impor-
tància de cuidar i mantindre paratges naturals tan emble-
màtics com és l’Albufera.
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La Societat Joventut Musical recibe 
el Premio Honorífico Poble d’Albal

La tercera edición de este galardón que otorga el Ayuntamiento se enmarcó en los actos del 9 de octubre

El Ayuntamiento ha reco-
nocido con el Premio Honorí-
fico Poble d’Albal a la Societat 
Joventut Musical (SJMA) por 
su contribución a la cultura, a 
través de la música, en el año 
que celebran el 90 aniversario 
desde su fundación. La entidad 
tiene sus orígenes en el 1929, 
cuando un grupo de vecinos 
aficionados a la música, ins-
tauraron la Banda. En 1936, 
el inicio de la Guerra Civil 
precipitó su disolución y fue en 
1972 cuando resurgió gracias 
al esfuerzo, entre otros, de 
su presidente José Ramírez y 
Francisco Almudéver, profesor 
de la agrupación. 

El acto se celebró en la 
Casa de Cultura, enmarcado 
dentro de las conmemoracio-
nes que Albal ha organizado 
con motivo de la festividad 
del 9 de octubre. El alcalde, 
Ramón Marí y el concejal de 
Cultura, David Ramón, hicieron 
entrega del galardón al actual 
Presidente, Antonio Reinón y 
la musa de la música de 2018, 
Alejandra Capó, que una vez 
en el escenario quisieron 
compartirlo con todos los 
hombres y mujeres que han 
estado al frente de la entidad 
y que subieron para celebrar 
el homenaje: José Ramírez 
(el fundador), Francisco Sena, 
Ilde Hervás, Carmen Ferrer, 
Marina Puchades, Pepe Ferrer 

La SJMA ha celebrado Santa Cecilia 
La Societat Joventut Musical d’Albal (SJMA) ha celebrado 
los actos en honor a la patrona de la música Santa Cecilia 
que nombró a la nueva musa Noelia Marí y que ha recono-
cido a los 14 nuevos educandos que se han incorporado a 
la entidad.

Antiguos presidentes de la SJMA recogen el galardón

y Antonio Hernando. Marcelino 
Navarro fue el único ausente 
porque ya ha fallecido.

El alcalde puso en valor el 
papel sociabilizador y cultural 
de la SJMA, así como el 
prestigio conseguido, en sus 
casi cien años de vida, y que 
ha sido reconocido en diversos 
certámenes de la Diputa-
ción de Valencia, “gracias por 
habernos ayudado a hacer 
pueblo, a amenizar nuestros 

actos y a educar a los jóvenes, 
desde la música, parte esencial 
de nuestras vidas”, destacó. Por 
su parte, David Ramón, reivin-
dicó el amor como única forma 
democrática de poner en valor 
a un pueblo, “sois una insti-
tución muy importante que 
merece este galardón”, dijo.

El Presidente de la SJMA 
agradeció del apoyo y la impli-
cación del consistorio, “que 
nos brinda la necesaria asis-

tencia económica y material 
sin la cual no podríamos tener 
el prestigio que tenemos, ni 
ser una entidad consolidada, 
referente y casi centenaria”. 
Actualmente, la Sociedad 
Musical de Albal cuenta con 
casi 250 componentes, 140 
alumnos repartidos entre 
su Orquesta, Banda Infantil 
y Juvenil y la Sinfónica que 
cuenta con más de un centenar 
de músicos. 

La Gala contó con la 
presencia de la corpora-
ción local y miembros de 
la Sociedad Musical y fue 
amenizada por el Grup de 
Danses d’Albal La Murta y la 
Escuela Municipal de Teatro, 
con el espectáculo “De la festa, 
la vespra”, bajo la dirección de 
Amparo Oltra. Fue una pieza 
de teatro musical sobre el 9 
de octubre y la fiesta de Sant 
Donís. 

L’Ajuntament ha renovat 
l’entrada a la Biblioteca 
Municipal, identificant este 
espai dedicat a la lectura i 
l’estudi. Estos dies en que 
l’alumnat s’enfronta a les 
proves de final de trimestre, el 
departament ofereix l’horari 
especial per ajudar-los a 
preparar les proves, del 7 al 30 
de gener. L’horari de matí será 
de 9.00 a 14.00 hores i de 15.30 
a 22.00 hores. El cap de semana 
es podrá fer servir este espai 
de 9.00 a 14 hores i de 16.00 
a 22 hores, estant condicio-
nada l’obertura dels dissabtes 
i diumeges a la demanda dels 
estudiants.

Els serveis de la biblio-
teca com a préstecs, devolu-

cions, carnets i accés a la sala 
d’ordinadors només es podran 
realitzar durant l’horari normal 
de la biblioteca: de 10.00 a 
13.30 hores, i de 16.30 a 20 
hores.

La Biblioteca tanca per Nadal
Es recorda a la població 

que durant les festes nadalen-
ques, la Biblioteca Municipal 
estarà tancada del 24 al 30 de 
desembre.

La Biblioteca estrena imatge i amplia l’horari pels exàmens
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Regines de les Falles de 2020
Gabriela Martínez Burriel i Rosana Galán Alemany:

Dones,valentes,alegres, sim-
pàtiques i en estos moments, 
entusiasmades i unides per un 
regnat: Rosana Galán Alemany 
i Gabriela Martínez Burriel 
estan vivint més que un somni. 
Des del passat octubre, són 
les Falleres Majors d’Albal de 
l’exercici 2019-20, i estan fent 
realitat un desig personal: 
representar el món faller del 
seu poble, com a màximes 
exponents de la festa que més 
estimen i que defensen.

No estaran asoles, les seues 
respectives Corts d’Honor les 
acompanyaran, les cuidaran i 
faran el seu regnat més alegre 
i inoblidable. Vera Rodrígo 
Lapuente, Irene Palomares 
Alonso, Yanire Hinojosa Galán, 
i Pili Romeu Benítez i María 
Casas Prieto són les com-
ponents juntament amb els 
membres de la Junta Local 
Fallera, amb Ismael Pons 
al capdavant, escriuran la 
història del regnat de Gabriela 
i Rosana. 

El compte enrere cap a la 
Setmana Fallera de 2020 ja 
és una realitat i les Falleres 
Majors, conscients d’este fet, 
asseguren estar vivint cada 
acte, cada festa, cada moment, 
de manera intensa, perquè 
mai s’esborre de les seues 
memòries “esta experiència 
única”, asseguren.

Acte de Presentació de les Falleres Majors d’Albal, Gabriela Martínez i Rosana Galán

1. Acte de presentació de la falla La 
Florida 2. Falleres Majos i Presidents 
d’El Jardí 3. Màxims exponents de la 
falla Sant Carles 4. Proclamació de la 
falla La Joventut 5. La falla l’Hort en 
l’acte de seua proclamació 6. La falla 
Poble d’Albal amb el seus màxims 
representants 7. Acte de Presentació 
de la falla l’Amistat

1 2

3 4 5

6 7
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L’anestesista albalenc 
Julián García va viatjar passat 
novembre, al costat de 
companys i companyes de 
l’ONG OASIS cap al nord de la 
República Togolesa, Bombuaka 
per ajudar en el millor que 
es pot fer pel món: salvar 
vides. Era la seua cinquena 
expedició i ha arribat a atendre 
110 pacients, dels quals van 
ser intervinguts 35 en el bloc 
quirúrgic del centre Don 
Orione. També han ajudat als 
menors a superar algunes alte-
racions relacionades amb la 
mancança d’aliments.

Després de tornar ens ha 
parlat en primera persona 
d’esta experiència que posa 
el pèls de punta. Ja a casa rei-
vindica la implicació d’Europa 
en l’ajuda per desenrotllar 
Àfrica. Este home amb un cor 
increíble projecta obrir una 
delegació de la ONG a la que 
pertany, amb seu a Albal.

Julián García,  per als 
albalencs i per la societat 
ets un heroi i una increïble 
persona. Fan falta més 
persones al món com ell. 

Julián García: Un anestesista 
albalenc, que salva vides a Togo

L’albalenc durant una cirurgia

Dia de la bandereta organitzat per Creu Roja Albal

El Sopar del Càncer de 2019

Julián García és un gran ambaixador albalenc 

La cita solidària va 
tindre lloc passat 29 de 
noviembre. Al capdavant 
la històrica Presidenta de 
la Junta Local contra el 
càncer que ha aconseguit, 
juntament amb els seus col.
laboradors i col.laborado-
res, reunir a 203 persones 

entorn del sopar anual 
i que ha recaptat 4.880 
euros que es destinaran a 
la investigació i lluita contra 
esta malaltia.Un any més 
no ha faltat a l’acte l’alcalde 
Ramón Marí i membres de 
la corporació local. 

El Sopar Solidari de la Junta 
Local contra el cáncer 
recapta quasi 5.000 euros

L’Associació Cultural Andalusa 
(ACA Albal) s’ha unit també a les 
celebracions nadalenques amb un 
programa d’activitats que inclou: 
berenar infantil, elaboració de 
postres de Nadal i el seu tradicio-
nal festival de nadales celebrat este 
20 de desembre. L’agenda de l’ACA 
culmina el 5 de gener, amb la visita 
dels Reis Mags d’Orient a la seu del 
col.lectiu. 

L’arribada de Creu Roja a 
Albal se nota i les seues mans 
solidàries. Passat novembre, 
amb la celebració del Dia de 
la Bandereta han replegat 480 
euros. L’entitat humanitària 
té seu al baix del consistori, 
en les antigues instal.lacions 
de la Policia Local on ofereix 

diferents ajudes, l’Ajuntament 
subvenciona el projecte de 
Benestar Personal i Activació 
Social amb 10.000€. Creu Roja 
té, cada setmana, un programa 
de ràdio a la nostra emissora 
municipal Ràdio Sol on dóna a 
conéixer tots els seus projectes 
humanitaris.

Un nadal amb regust andalús amb ACA Albal
L’Associació andalusa ha celebrat la Setmana Cultural

El Dia de la Bandereta de la Creu 
Roja replega quasi 500 euros
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Onada d’emocions i triomfs a la XVII Gala de l’Esport

Helena Montaner va presentar la gala

La desetena edició 
va estar presidida 
per l’alcalde Ramón 
Marí i el regidor 
d’Esports, Tino 
Moreno i conduïda 
per la periodista 
elianera, Helena 
Montaner

Albal va viure una nit més que 
especial durant la celebració de 
la XVII Gala de l’Esport que esta 
edició ha reconegut els mèrits 
de 10 esportistes i clubs locals. 
L’esdeveniment que va cele-
brar-se en una Casa de Cultura, 
plena de gom a gom, que va 
pujar a l’escenari deu exemples 
d’esportivitat, de superació, de 
triomfs, de solidaritat i que van 
protagonitzar moments inesbo-

rrables. L’elecció dels premiats 
ha estat a càrrec d’un Jurat 
conformat per personal tècnic 
del Departament d’Esports de 
l’Ajuntament, sent els guar-
donats: Pilar Jimémez, l’Equip 
Infantil de l’Escola Municipal 
de Bàsquet, Amparo Alapont, 
Enrique Soriano, Raúl Reig, 
AMPA del col.legi Sant Blai, 
José Calzón, Daniel Viudes, 
Anna Albert i Salva Ruiz.

Helena Montaner va ser la 
veu de la desetena Gala de 
l’Esport

La desetena edició va estar 
presidida per l’alcalde Ramón 
Marí i el regidor d’Esports, 
Tino Moreno i conduïda per 
la periodista elianera, Helena 
Montaner, vinculada a la Xarxa 
d’Emisssores Municipals Valen-
cianes (XEMV).

El Club de Rítmica va obrir 
l’acte amb tocs nadalencs

El Club Municipal de Gim-
nàstica Rítmica s’ha creat 
enguany i va obrir la Gala amb 
tres actuacions molt nadalen-
ques a càrrec dels seus tres 
grups i sota les directrius de 
l’entrenadora Lorena Gil.

Jurat de la Gala de l’esport
Els membres de la XVII Gala 

de l’Esport d’Albal han sigut 
Pepe López, tècnic d’Esports 
de l’Ajuntament, Yolanda 
Folguera, coordinadora de les 
Escoles Municipals Esportives 
i gerent d’Esquadra Segle XXI 
i Maria Seijas, coordinadora 
d’Aqa Albal.
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 10 premis a l’esportivitat i la solidaritat 

Equip Infantil de l’Escola Municipal de 
Bàsquet
Premi pels mèrits esportius en bàsquet. Campions al 
Provincial de Bàsquet.
“És un premi a l’esforç de quatre temporades molt dures però que ha 
pagat la pena. Gràcies per este reconeixement”. 

Enrique Soriano 
Sahuquillo 
Premi als mèrits esportius 
en Fliski, Campió d’Espanya 
i subcampió de la Copa del 
Rei.
“M’en vaig molt content i agraït 
de poder compartir este guardó 
amb tanta gent i acompanyat 
de la meua família. Este premi 
m’anima a continuar competint 
amb més il·lusió”.

 Anna Albert 
Rotglà 
Premi de la ciutadania que 
l’ha votat majoritàriament 
a l’enquesta ciutadana 
realitzada al web municipal. 
Esta temporada ha sigut 
Or al Trofeu de la Federació 
de Patinatge i plata a 
l’Autonòmic.
 “Em sent molt contenta pel 
premi i pel suport a este esport 
minoritari, normalment el patit-
natge no es coneix quasi gens 
i em pareix perfecte que un 
poble com Albal, el meu poble, li 
oferisca el suport que mereix”.

Daniel Viudes 
Hernández 
 Premi als mèrits esportius 
esta temporada en hípica. 
Ha sigut plata al campionat 
autonòmic.
 “Estic molt feliç per un premi a 
un esport, que a més a més, no 
és molt conegut en este poble. 
Este és un guardó també per a 
la meua família que fan possible 
que jo complisca el somni de 
muntar a cavall”.

Amparo Alapont 
Chilet
 Premi al foment de la 
solidaritat a través de 
l’esport i per la creació de la 
plataforma “Hasta 
la médula con Salva”.
“És un orgull representar la Pla-
taforma “Hasta la médula con 
Salva” i molt emocionada de 
poder reviure esta sensació, mon 
pare ja va ser premiat en este 
esdeveniment per dues ocasions, 
ell ja no està amb nosaltres, és 
dur però també molt gratifi-
cant. Hui també recordem el jove 
Salva que ens va deixar el mateix 
any que mon pare i als quals 
tenim molt presents”.

Raúl Reig Albalate
Premi per l’esperit de 
superació en l’àmbit del 
futbol. És jugador del 
Levante UD EDI. 
“Este és un premi per a mi però 
també per a tota la família del 
Levante UD EDI. Gràcies per 
fer-me tan feliç a mi i als meus, 
amb este guardó”.

Salva Ruiz 
Rodríguez
Premi a l’esportista d’elit. 
Cedit pel Valencia CF al Real 
Club Esportiu La Coruña. Va 
pujar a primera divisió, la 
passada temporada, amb 
RC Mallorca.
 “Estic molt content per rebre 
este guardó que posa en valor 
la meua trajèctoria. 
Des de la distància continue 
notant el suport dels 
albalencs i albalenques. Faré 
el possible per dur el nom 
del meu poble el més alt 
possible”. Va replegar el premi 
el seu pare, Salvador Ruiz. 
                                            

José Calzón 
Galende 
Premi a títol pòstum. Va ser 
durant 20 anys el president 
del Club de Pesca l’Anguila. 
Visiblement emocionat va 
recollir el guardó el seu fill 
José Calzón.
 Pepe Calzón ha faltat enguany 
però el seu record està viu al 
poble, era una persona molt 
estimada que esta Gala de 
l’esport ha volgut demostrar-li. 
Descanse en pau.

AMPA “La Pinadeta”  col.legi Sant Blai
Premi per contribuir al foment de l’esport en l’àmbit educatiu 
i afavorir la inclusió social.
 “El col.legi Sant Blai és dels més antics del poble, mereix l’estima, el 
suport i el respecte de totes i tots. Acollim famílies de moltes nacio-
nalitats que, des de l’educació i l’esport cohesionem al nostre poble. 
Gràcies per visibilitzar-ho”.

Pilar Jiménez 
Martínez
Premi als mèrits esportius 
obtinguts esta temporada en 
ciclisme.Entre les 15 millors 
dones de la Copa d’Espanya 
Cofidis. Forma part de la 
selecció nacional. Prompte 
competirà en trofeus 
europeus.

“És molt emocionant perquè duc 
des dels vuit anys pujada a la 
bicicleta fent un esforç increïble. 
Li he llevat temps als amics i a 
la família i he de compaginar-
ho als estudis, la qual cosa no és 
fàcil però mereix la pena”.
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L’esport també és solidaritat
La solidaritat en l’àmbit 

esportiu també ha destacat 
este 2019. Diumenge 
17 de noviembre es va 
celebrar la sisena edició de 
la Volta a peu i Caminada 
Solidària ‘Tots amb Josep’ 
que ha recaptat 6.720 
euros i ha comptat amb 

la participación de 1.200 
adults i 100 infantils. Els 
guanyadors i guannyadores 
de la jornada van ser Dimas 
Gallego del C.A. Utiel i Reyes 
Moreno del Clínic Foot Sport 
Running, en la categoria 
femenina.

Imparable goteig de 
triomfs esportius al poble

La Gala de l’Esport d’Albal 
que acaba de guardonar 
als esportistes de 2019 ja té 
candidats per a la propera 
edició i és que és imparable el 
goteig dels esportistes locals. 
Una de les revelacions és 
Amir Bonillo, un jove judoka 
albalenc que amb només 12 
anys ha aconseguit la medalla 
d’or en la categoria ‘menys 
de 42 kg’ de la Lliga aleví 
de Judo, organitzada per la 
Federació Valenciana d’este art 
marcial. El jove va començar 
la seua trajectòria en el judo 
des que tenia quatre anys al 
Club de Judo l’Horta d’Albal i 
compagina els entrenaments 
amb els seus estudis en 
l’institut de secundària del 
municipi. El seu somni és 
arribar a ser Campió d’Espanya 
i fer-se amb el cinturó negre, 
un dels nivells més difícils en 
el món judokan.

Al món del ball esportiu 
també arriba el nom d’Albal 
de la mà de la jove Carla 
Torralba, té 16 anys i junt al 
seu equip, s’ha convertit en 
Campiona d’Espanya de Ball 
Esportiu en la final que es va 
celebrar passat 29 de juny a 
Guadalajara.

Trobades per dir adéu a la temporada i a l’any 2019

Alguns clubes esportius de la localitat acaben la temporada coincidint amb el final d’any. Eixe ha estat el cas del Club Ciclista d’Albal, del Club de Ciclisme BBT i 
l’Associació de Pescadors l’Anguilla. Les tres trobades van comptar amb la presència de l’alcalde Ramón Marí i del regidor d’Esports, Tino Moreno.

Carla Torralba i el seu equip

Amir Bonillo amb la medalla d’or
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Ràdio Sol estrena temporada amb quasi 60 programes
El passat 7 d’octubre 

començava a rodar una nova 
temporada de l’emissora 
municipal de l’Ajuntament 
Ràdio Sol Albal. La coordina-
dora Anabel Pastor va conduir 
un programa especial per a 
presentar les veus, als nous 
col·labors i els programes 
que ja sonen en la 93.7FM. 
En total, la graella de la ràdio 
local inclou 59 espais -15 de 
producció pròpia i 44 que ens 
aporta la Xarxa d’Emissores 
Municipals Valencianes 
(XEMV). 

Servei públic, immediatesa i 
proximitat als Informatius

Un any més la filosofia es 
manté fidel a oferir plurali-
tat, servei públic, proximitat i 
partipació en cada proposta 
que sone per les nostres ones, 
especialment, en els Informa-
tius de la ràdio bandera de la 
comunicació local. Les cites 
informatives s’emeten a les 
13.00 hores en directe i redifu-
sions a les 20.00, 00.00 i 07.00 
hores.

Cuinem 15 programes a 
casa, amb novetats interes-
sants

La graella de programa-
ció de la nova temporada 
inclou fins a 15 espais que es 
cuinen, setmanalment, als 
estudis de l’emissora, entre 
els quals, es mantenen alguns 

La XEMV creix i es consolida 
El col·lectiu que aglutina a les ràdios de titularitat pública, 
la Xarxa d’Emissores Municipals Valencianes (XEMV) creix 
a un ritme vertiginós i es consolida.Són ja més d’una 
vintena els pobles que han adherit les seues ràdios a la 
Xarxa que treballa sota el paraigua de la FVMP (Federació 
Valenciana de Municipis i Provincies) i que està coordi-
nada per Pilar Moreno, responsable de Comunicació de 
l’Ajuntament d’Albal. 
Esta temporada, Ràdio Sol emetrà fins a  44 espais 
pertanyents a emissores que formen part de la XEMV 
completant així la nostra graella de programació per a 
la temporada 2019-20, i que podreu trobar tant en les 
xarxes socials municipals com en la pàgina web www.
albal.es.

històrics com El Guateque de 
Roque Miguel Martínez que 
compleix més de 25 anys, 
dedicat a la música dels 60 i 
70. No falta el més que con-
solidat i reconegut Un fum 
de veus, amb Rosa Álvarez i 
Vicente Burguete al capdavant. 
Un any, comptarem amb el 

Equip de Camins Sostenibles

Rosa Álvarez i Vicente Burguete, directors “Un Fum de veus”

Anabel Pastor, coordinadora de Ràdio Sol

L’equip de Creu Roja
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Segueix-nos en Facebook, Twitter i Instagram i recorda que 
també pots escoltar la graella de programació per  

www.ivoox.com. En Ràdio Sol, parlem de tu.

Roque Miquel Martínez a l’emissora

Els simpàtics companys de “La Trinchera”

L’esport arriba de la mà de “Món Mestalla”

“Sol Solidari” es consolida a la ràdio amb Merce Albors

L’equip de “El Rincón”

“La veu dels grans” un espai de la Universitat dels Majors de Florida

Música remember de la mà de”Sol y pop”

Ràdio Sol la segona 
emissora de la 
Comunitat amb més 
subvenció de l’AVL 

La darrera edició de les 
subvencions de l’AVL -Agència 
Valenciana de la Llengua- 
han atorgat a Ràdio Sol Albal 
1.191,10 euros per la promoció 
i ús del valencià. Esta ajuda 
l’han rebut nou emissores 
de titularitat pública. Som la 
segona ràdio local que més 
aportació rep, la primera és 
Alzira Ràdio amb 1.588,20 
euros. Altres emissores que 
han rebut la subvenció són: 
Ràdio Altea, Radio Riba-roja, 
Ràdio Manises 105.7, Ràdio 
Pego, Canals Radio, La veu 
d’Ondara i Ràdio Alginet.

En les xarxes socials  
també fem ràdio

prestigiós programa El rincón 
que impregna les ones de 
duende, art i flamenc. Sol y 
Pop ens convida a disfrutar de 
la música dels 80 i 90 i l’esport 
arriba d’uns grans amants 
del futbol i uns amants del 
Valencia CF, amb Món Mestalla.

Els ulls de la solidaritat 
estaran representants pels 
programes Creu Roja, més 
a prop teu i Sol Solidari de 
l’Associació Gent Solidària de 
l’Horta Sud, el món educatiu 
també té un programa propi 
a través de Florida Universi-
tària i La veu dels grans i, la 
cultura, amb l’espai  Coral 
de Veus, un programa veterà 
dirigit per Anna Vila, directora 
d’Escola Coral de Veus d’Albal 
on participa tot l’alumnat. 
El cinema i l’humor hilarant 
arriben de la mà del trío La 
Trinchera.

Esta temporada, apostem 
pel medi Ambient

La veu del medi ambient 
també té finestra esta 
temporada amb “Camins Sos-
tenibles, un espai mensual 
que ens duu notícies, tertúlies 
i entrevistes sobre natura-
lesa, ecologia, sostenibili-
tat i respecte a la natura de 
contingut local i que ens ve 
de la mà del tècnic en Gestió 
i Administració de recursos 
naturals i Paisatgisme, David 
Chiralt i un gran amant de 
l’ecologisme, Salvador Pérez.

Una veu albalenca més a 
la família de la 93.7FM
La veu de Paco Soriano s’incorporava a finals de novembre. El 
jove albalenc de 32 anys i que ha realitzat un curs de locució 
de ràdio i televisió en l’Acadèmia Màster Distància SA, tindrà 
l’oportunitat de realitzar pràctiques formatives en Ràdio Sol 
Albal per un període de tres mesos.
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ABRACEM EL 2020 COM UN ANY DE PROGRÉS I IL·LUSIÓ

PRESSUPOST 2020, UN DOCUMENT VIU QUE NAIX MORT

Fem front a un any d’i·lusió 
i progrés que ve marcat 
per l’inici de les obres de la 
nova estació de tren i que 
de complir-se els terminis 
marcats al conveni firmat 
amb ADIF, els ferrocarrils de 
rodalies faran parada a Albal 
en 2021. Lamentem molt que 
la consecució d’este projecte 
haja causat tanta indigna-
ció a l’oposició que lluny de 
donar.li suport han tractat 
d’endarrerir, posant-li pals a 
les rodes abans que comence 
a caminar. 

Òbviament és un gran 
repte, però tenim sobre la 

taula una bateria important 
de qüestions urgents, com 
ara l’exigència d’un nou 
Centre de Salut, petició que 
la consellera Ana Barceló ja 
té sobre la taula. En matèria 
d’Educació estem a l’espera 
de l’inici de les obres de l’IES 
número 2 que segons ens ha 
comunicat Educació inclourà 
també cicles formatius en 
automoció i comerç. Al gener, 
el Parc Benamà obrirà les 
seues portes, també inciarem  
les obres de modernització als 
carrers Santa Anna-Sant Blai i 
Sant Antoni i anem a reforçar 
el servei de la neteja. 

I tot açò i més podrà 
executar-se des de la més 
absoluta responsabilitat, amb 
un pressupost general de 
10.763.470 euros, amb uns 
comptes austers i amb una 
important contenció de la 
despesa, en un exercici que 
torna a congelar impostos i 
que manté el deute a O.

Hem descrit la carta als Reis 
de 2020 i que esperem vaja 
acomplint-se, sense màgia, 
sense trucs, amb realisme i 
fruit del treball incansable de 
l’equip de govern progressista 
que va resultar de les 
passades eleccions.

La nostra carta als Mags 
d’Orient inclou una petició 
a la fi de la violència de 
gènere, al civisme al carrer i al 
respecte en la manera de fer 
política. La ràbia continguda 
de restar en l’oposició no pot 
traduir-se en atacs personals 
ni a les xarxes socials ni 
als debats dels plenaris on 
últimament han tret fins i tot 
a les nostres famílies. No ens 
estranya, però ens fa mal i ens 
preocupa el to i la visceralitat, 
ja en campanya electoral van 
escampar pel poble que el 
nostre alcalde s’estava morint. 
Ramón Marí està més viu que 

mai i carregat de bons desitjos 
per a totes i tots.

La família del PSPV d’Albal i 
l’executiu local vos desitja un 
Nadal màgic i un saludable 
any nou. Deixeu de banda 
per uns dies els problemes i 
disfruteu entorn de la taula, 
amb familiars i amics, de 
l’esperit d’estes entranyables 
dates. Feu gaudir i gaudiu 
juntament amb els menuts 
i, en la mesura del possible, 
feu les compres als comerços 
locals i consumiu als esta-
bliments d”Albal, fent poble 
també per Nadal.

El pasado 2 de diciembre 
tuvimos el pleno del Presupuesto 
Municipal 2020, un presupuesto 
que este año desciende 100.000€ 
respecto al año 2019, bajando 
hasta los 10.763.470,46€. Lo 
primero que hemos detectado es 
como Ramón Marí se vanagloria 
de “política austera y contención 
del gasto”, cuando el año pasado, 
hablaba de un aumento del 
18% del presupuesto 2019 
(porcentaje que, por cierto, se 
inventó).¿En qué quedamos 
señor Marí, es bueno subir los 
gastos como el año pasado o es 
bueno contener el gasto como 
este? No es que los socialistas 
no se aclaren, es que 2019 ha 
sido año electoral y 2020, no. 
Si nos retrotraemos a años 
anteriores, podremos ver cómo 
van subiendo los presupuestos 
conforme se acercan las 

elecciones municipales y luego 
vuelven a bajar.

No podemos dejar de 
hablar de la presentación 
del presupuesto, la cual se 
ha publicitado muy poco al 
contrario que años anteriores, 
dónde se realizó un acto de 
presentación de los presupuestos 
para hacer ver lo (falsamente) 
participativos que los hacían. No 
sabemos que pensarán de esto 
los “participativos” concejales 
de Podemos y Compromís. 
Seguramente se habrán limitado 
a “pegar la cabotà i prou”.

En la memoria de Marí, se 
habla de la inversión de 832.000€ 
dedicados a la estación, como el 
año pasado, solamente que en 
2019 la inversión no se llegó a 
ejecutar, simplemente se reflejó 
como medida electoralista, 
por miedo a perder la vara de 

mando. Me gustaría incidir de 
nuevo en que el PP de Albal 
siempre ha estado a favor de la 
estación de tren, nuestra critica 
va encaminada hacia Marí y su 
equipo, que no asumen que su 
negociación en este asunto ha 
sido nefasta y bien el Gobierno 
y/o la Generalitat, deberían 
asumir más parte del coste de 
la estación, aprovechando que 
ahora sí son del mismo color 
político que el gobierno local. Si 
en estos momentos el gobierno 
fuese el PP, seguro que el alcalde 
iría a manifestarse a la puerta de 
donde fuese para reclamar un 
acuerdo más justo, pero con los 
suyos no se atreve.

A continuación, tenemos la 
partida de órganos de gobierno, 
es decir, sueldos de concejales 
y asesores, que ascienden a 
128.000€. Sumamos los 18.000€ 

de “protocolo”, las dietas por 
sesiones de los concejales a 
140.000€ (una subida de 10.000€ 
aprobada por los “progresistas”) y 
los 72.000€ para que Marí salga 
en prensa. Una barbaridad.

La última crítica al 
presupuesto, dado el poco 
espacio que podemos ocupar, 
va encaminada a que el 
presupuesto nunca coincide ni 
se asemeja a la liquidación que 
podemos ver al año siguiente, 
abusando de las modificaciones 
de crédito para retorcer las 
partidas a gusto del equipo de 
gobierno, por lo que se está 
dando una imagen irreal del 
gasto. Este presupuesto muerto, 
e igual que los anteriores, lo 
revivirán como puedan, a base 
de modificaciones.

Per últim, canviant de tema, 
m’agradaria fer una crida pel mal 

comportament i les faltes de 
respecte d’alguns regidors en el 
Ple Municipal i via Facebook. Tinc 
la sensació de que creuen que 
per alçar més la veu o insultant, 
acaparen més protagonisme. 
Davant la falta d’arguments, està 
clar que el foment de l’odi cap a 
l’adversari polític i l’insult son les 
seues millors ferramentes. He 
vist les cares que posen els veïns 
quan venen a vore’ns, i siguen 
del color que siguen, crec que 
no s’emporten una bona image 
de nosatros, per lo que pregaria 
a tots el bon comportament 
i l’educació que l’Ajuntament 
d’Albal i els albalencs mereixem.

José Miguel Ferris
Viceportavoz Partido Popular de 

Albal

¿Saben vostes qui era D. 
Pablo, Alcalde de Villar del 
Rio?. Efectivament:

l’Alcalde protagoniste de 
la pelicula: “Bienvenido, Mr. 
Marshall”.

S’acaben d’aprovar uns 
pressuposts en l’Ajuntament 
d’Albal en els que ni nos han

baixat els imposts, ni nos 
han aumentat els servicis, 
que sería lo normal en un

economia tan sanejada 
com la d’Albal. ¿Quin es el 
motiu?. Efectivament de nou:

els 833.000€ que destinem 
per a pagar una estacio de 
tren que, segons nostre

Alcalde, nos va a dur 

directament a una posperitat 
i una millora economica mai

coneguda en Albal. 
Bienvenido, Mr. Marshall. 
Lo que segur que no nos 
conta l’Alcalde es que esta 
estacio s’emporta el 93,8% 
de les subvencions que dona 
l’Ajuntament d’Albal i el 15% 
de total del gast, excloent 
el capitul 1, que es el de 
personal.

Com ara ya no se fan 
inauguracions municipals, 
ara resulta que el nostre 
Alcalde va i inaugura 
inversions privades, com 
un edifici que s’ha construit 
en Albal, un premi d’una 

pasticeria, les maravelles de 
les motos electriques o un 
McDonald’s. Bienvenido, Mr. 
Marshall, de nou.
¿A ON ESTAN LES 
PROMESES “ESTRELA”?

Les promeses “estrela” 
que feu nostre Alcalde 
en la seua campanya 
electoral, suponem que se 
les guardaran per a tractar 
d’enganyar, de nou, als 
albalencs a les portes de 
les proximes eleccions. Ni 
un euro per al chec-bebe, 
la construccio de vivendes 
de lloguer per a jovens o la 
construccio del nou institut. 
De baixar la contribucio, 

ni parlem. AVANT ALBAL 
presentarem una mocio per a 
iniciar els tramits per a baixar 
la contribucio i l’equip de 
govern votà en contra. Les 
promeses electorals haurien 
de valdre lo mateix que un 
contrat, perque habitualment 
servixen per a enganyar a 
un electorat que cada volta 
confia manco en els politics, 
en tota la rao.
¿I L’AMBULATORI?

Eixe ambulatori nou que 
el nostre Alcalde nos va 
prometre, se queda en un 
“pedaç postis”. Resulta que 
van a llevar espai al nostre 
actual ambulatori per a fer 

dos consultes noves. Eixa es 
tota l’influencia que te nostre 
Alcalde en el seu partit, el 
PSOE.
OLOR A NAFTALINA

El ple dels pressuposts 
ha servir per a demostrar, 
de nou, que el proyecte de 
Ramón Marí es continuiste, 
acabat, no aporta res nou 
i l’aire fresc que tractaren 
de vendre en campanya 
electoral s’ha quedat en 
olor a naftalina. Igual que la 
neteja. Treballaren sis mesos, 
per a continuar vivint “de 
renta” quatre anys més.

COMUNICADOS DE LOS PARTIDOS CON REPRESENTACIÓN EN LA CORPORACIÓN MUNICIPAL

BIENVENIDO, MR. MARSHALL
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Nuevamente nos 
encontramos aquí, en El Replá, 
casi un año después. Una 
herramienta de información 
municipal que debería ser 
un altavoz para todos y que 
es, simplemente, un recurso 
más en manos del equipo 
de gobierno. Nunca se sabe 
cuándo va a salir, siembre al 
libre albedrío del Alcalde que 
es quien decide si le parece 
bien, o no, que se publique.

Desde Ciudadanos hemos 
solicitado que se regularice 
su publicación, con el fin de 
normalizar la aparición de 
este boletín en unas fechas 
significativas y consensuadas. 
Ya pueden ustedes imaginar 
la respuesta: si se sabe ni se le 
espera.

Es la primera ocasión 
que tenemos de dirigirnos 

a los vecinos desde esta 
plataforma desde las últimas 
elecciones locales, allá por el 
mes de mayo. Ciudadanos 
revalidamos nuestra presencia 
en el ayuntamiento y es por 
eso que queremos agradecer 
a los vecinos que confían en 
nuestro proyecto para Albal su 
respaldo y su aliento. ¡Gracias! 
Seguimos en la brecha para 
trasladar las propuestas de 
nuestro programa electoral 
al pleno municipal con la 
finalidad de hacer un Albal 
mejor.

Tenemos delante un reto 
aún mayor que la legislatura 
anterior, ante aun gobierno 
municipal conformado ahora 
por tres partidos, tras la 
incorporación de un nuevo 
socio que sorprendentemente 
antes, bajo otro nombre y 

persona, eso sí, era parte de 
la oposición. Bajo un mensaje 
ya muy manido, de gobierno 
progresista, igualitario, 
participativo y consignas ya 
sabidas, se escudan en un 
discurso en que priman más 
las palabras que los hechos: 
una cáscara de palabrería sin 
llegar al meollo.

Y así seguimos, con 
las mismas promesas de 
hace cuatro años, o incluso 
más. Y con los mismos 
incumplimientos. Se podría 
hacer aquí una retahíla de las 
promesas incumplidas por 
parte de gobierno municipal 
pero simplemente basta 
con darse una vuelta por el 
municipio para uno mismo 
ver como está: deficiente 
limpieza, suspenso en 
recogida de basura, falta 

de iluminación… Mención 
aparte merecen la gestión 
de las empresas privadas 
externas de los servicios 
municipales, un modelo por 
el que apostó el Sr. Marí y que 
se ha demostrado claramente 
su fracaso: un polideportivo 
quebrado y el otro en litigios 
con el ayuntamiento y al que 
más que probable tendremos 
que indemnizar con el dinero 
de todos.

Y para terminar, y por dejar 
clara nuevamente nuestra 
posición en referencia a la 
futura estación de tren. Es 
sorprendente que desde 
el equipo de gobierno se 
quiera engañar sobre nuestra 
opinión en este tema y se 
pretenda poner en nuestra 
boca una posición que no es 
la nuestra con el objeto de 

confundir a los vecinos. No 
hay más que mirar nuestro 
programa electoral que ya en 
2015 incluía la construcción 
de esta infraestructura. 
En Ciudadanos SÍ somos 
partidarios de la estación pero 
NO con ese convenio que nos 
obliga a pagar la mitad de la 
construcción y después los 
gastos del mantenimiento.

Finalizamos pues deseando 
a todos un feliz 2.020 y una 
fiestas navideñas entrañables 
en familia y amigos.

Grupo Municipal 
Ciudadanos Albal.

WhatsApp 637 629 394

Desde el grupo municipal 
de Unidas Podemos queremos 
utilizar este espacio en el 
periódico local,  para invitar 
a los vecinos y vecinas de 
nuestro pueblo a participar 
activamente en la política 
municipal, tal y como estamos 
haciendo ya, un  grupo 
de personas que en su día 
tomamos el compromiso de 
trabajar para conseguir un 
espacio de presencia y voz en 
nuestro ayuntamiento. En este 
espacio, en el que tú también 
puedes participar, planteamos 

proyectos y posicionamientos 
políticos mediante 
procesos participativos que 
periódicamente llevamos a 
cabo.  

Tú también puedes sumarte 
a este  grupo de personas 
que formamos parte de la 
concejalía de comercio local, 
sostenibilidad y cambio 
climático. y conseguir de 
esta manera, que José 
Arias, el compañero que 
asume la responsabilidad 
y representatividad de la 
concejalía se encargue de hacer 

llevar nuestra voz, al pleno de 
nuestro ayuntamiento.

Desde el 26 de Mayo 
de 2019 hasta hoy, hemos 
presentado mociones, sobre 
la regulación de las casas de 
apuestas en Albal o sobre 
la declaración institucional 
de situación de emergencia 
climática global, hemos 
colaborado en la organización 
de la III Feria ecológica y de 
artesanía de Albal, hemos 
avanzado en lo relativo a 
movilidad sostenible, con las 
motos eléctricas, que puedes 

ver por nuestro pueblo,.. lo 
mejor es todo lo que nos 
queda por hacer, estamos 
trabajando en la instalación de 
placas solares en los edificios 
públicos, en un proyecto sobre 
concienciación en la  recogida 
de residuos orgánicos y su 
aprovechamiento… el eslogan 
de nuestra campaña electoral 
fue, “La historia la escribes tú”

¿vas a seguir pensando 
que no se puede ? ¿que 
participar en política es 
únicamente votar cada 4 años? 
Nuestro trabajo tiene que ser 

colaborativo y en él, se deben 
sentir representados todos los 
vecinos y vecinas , porque el 
buen trabajo no tiene color 
político , el enfrentamiento no 
produce nada práctico , sino 
que interfiere en el desarrollo 
de nuestra comunidad, 
Aquí tienes el teléfono del 
representante del grupo 
Unidas Podemos, en nuestro 
ayuntamiento. (619643885) 

Ahora mismo, puedes 
empezar a escribir la historia de 
nuestro pueblo...

Amb l’aprovació del pres-
supost per al 2020 entrem 
de ple en la nova legislatura. 
Una època nova en la qual 
seguirem patint velles injus-
tícies pel que fa al nostre 
finançament, amb un sistema 
esgotat des de fa anys. Un 
model injust que, any rere 
any, col·loca el nostre País a 
la cua de totes les estadísti-
ques. Un sistema colonial que 
ni populars ni socialistes han 
volgut reformar.

Però ara, per si amb això 
no en teníem prou, les forces 
democràtiques hem de fer 
front a l’eclosió d’una extrema 
dreta que amenaça la convi-
vència i nega consensos que 
han costat molt d’assolir, com 
la lluita contra el terrorisme 
masclista o l’emergència 
climàtica. Un foc que, encés 
i alimentat pels partits que 
s’autoanomenen de centre, 
ja n’ha consumit a un i ara 
mediatitza i marca l’agenda 

política i social de l’altre.
Enfront d’aquest perill, la 

primera línia de contenció 
ha de ser la nostra gestió a 
l’ajuntament. Per això, aquesta 
vegada, vull adreçar-me 
directament als companys i 
companyes de la corporació 
perquè, des del respecte a les 
nostres evidents discrepàncies 
polítiques i fugint d’espuris 
càlculs electorals, fem política 
útil per a la població fugint 
d’artificioses confrontacions 

incendiàries.
És el nostre un sistema 

imperfecte però, malgrat això, 
molt millor que aquell que, 
fonamentat en l’odi i la por, 
volguera imposar eixe partit 
xenòfob i misogin. I és la res-
ponsabilitat de totes i de tots 
nosaltres, si ens considerem 
demòcrates, actuar amb res-
ponsabilitat i trellat per a 
defensar-lo.

Només em resta felicitar 
a tota la gent, en nom de 

Compromís per Albal, per 
les properes festes de Nadal, 
de Cap d’Any i, especialment 
a la xicalla pel dia dels Reis 
d’Orient, i desitjar a totes i a 
tots un feliç trànsit al 2020 i 
que aquest siga un any ple de 
goig i ventura. 

David Ramón, portaveu 
Compromís per Albal

COMUNICADOS DE LOS PARTIDOS CON REPRESENTACIÓN EN LA CORPORACIÓN MUNICIPAL

TINGUEM TRELLAT
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Som un municipi que camina cap a 
la erradicació del masclisme

Un any més, Albal ha 
programat un ampli calendari 
d’activitats per commemorar 
el 25N, el Dia Internacional de 
l’Eliminació Contra la Violència 
de Gènere que s’ha emmarcat 
en la III Setmana de la Igualtat 
promoguda per l’Ajuntament. 
Entre les propostes, el 
municipi ha realitzat tallers, 
xarrades i accions formatives 
per visibilitzar la lluita contra el Cloenda de les activitats del 25N, amb la lectura del manifest

Durant la III Setmana de la Igualtat s’ha impartit un taller de defensa personal

Acte organitzat pel col.lectiu Per la soritat

 La Diputació subvenciona a Albal per l’adhesió a la Xarxa de Municipis Protegits Contra la Violència de Gènere

#ESPECIAL 25N

“Els joves són la societat 
protagonista del demà, 
hem d’educar-los en valors”
Enguany, les activitats pro-
mogudes per l’Ajuntament 
han estat orientades 
a treballar amb tota la 
societat en general però 
amb la joventut en particu-
lar, perquè tal com destaca 
l’edil d’Igualtat, “la violència 
no entèn de generacions, 
és una xacra social que 
s’ha de combatre des de 
la igualtat entre homes i 
dones”. Jiménez ha afegit 
que “els i les joves són la 
societat actual i la societat 
protagonista del demà, 
per tant,cal educar-los en 
valors com el respecte i la 
tolerància, eines claus per a 
la convivència pacífica i per 
estimar-nos entre iguals”.

 Melani Jiménez, 
regidora de Polítiques 
d’Igualtat:

La nostra localitat està adherida a la Xarxa de Municipis 
Protegits Contra la Violència de Gènere creada per la 
Diputació de València i per la qual ha rebut una subvenció de 
3.556,71 euros. A l’entrada del poble ja és visible l’adhesió i 
la voluntat del govern de lluitar contra esta x acra social que 
pateixen les dones. 

La Diputació concedeix una 
ajuda de més de 3.500 euros

masclisme i retre homenatge a 
les dones víctimes d’este tipus 
de violència, que ja s’ha cobrat 
massa vides este 2019. 

Els actes es tancaven amb 
la lectura del manifest reivin-
dicatiu a la porta del consis-
tori, a càrrec de la regidora de 
Polítiques d’Igualtat, Melani 
Jiménez. L’alcalde Ramón Marí 
presidia la cloenda junt a més 
de 200 persones, entre veïnat 
i personal tècnic municipal 
i amb la col.laboració de 
l’alumnat del institut i el 
Col·lectiu “Per la Sororitat”. 
Tots plegats van visibilitzar el 
suport cap a les dones, tots 
coincidint que esta lluita “ha de 
ser una prioritat, que necessita 
de més recursos”. 



| setembre 2011 31desembre 2019

Fes servir el telèfon d’incidències 627 627 000
 L’Ajuntament d’Albal posa 
a disposició de la població 
una nova via de comunicació 
directa a través d’un número 
de telèfon mòbil que recull 
les incidències i t’informarà 
de temes municipals, és el 627 
627 000.

Posa’t en contacte amb 
l’Ajuntament enviant un 
missatge per WhatsApp amb 
el teu nom i cognom i la 
paraula ‘ALTA’ o afegir-te al 
grup de Telegram. A continua-
ció podràs comunicar avaries 
o incidències que trobes pel 

municipi d’Albal, adjuntant 
una localització o la imatge.
Un mitjà més fàcil i immediat 
per a col·laborar entre totes i 
tots a tindre un Albal millor i 
a una aposta més pel servei 
públic.

Plaça del Jardí, 7
Telèfon: 96 126 00 56 
Incidències: 627 627 000
www.albal.es

ALCALDIA
Cita prèvia - Correu electrònic: alcaldia@albal.es

ATENCIÓ MUNICIPAL I INFORMACIÓ CIUTADANA (AMIC)  
Horari: Dilluns a divendres de 8.30h. a 14h., de l’1 de juny i 
dilluns i dijous de 16h. a 18.30h.

Policía LOCAL
Carrer rei en Jaume I. (pro de la piscina coberta i poliesportiu)
Telèfon directe 96 127 01 27
Mòbil 609 62 23 00 
Correu electrònic: policía@albal.es

JUTJAT DE PAU
Carrer Sant Carles, núm. 113 (Centre Polivalent)
Telèfon 96 126 62 62 - Fax 96 126 62 62
Correu electrònic: juzgado@albal.es

CENTRE DE SALUT
Carrer Regne de València. Telèfon 96 342 53 00
Urgències Catarroja: Telèfon 96 122 35 06 

SERVICIS SOCIALS
Carrer Mestre Ramón Sanchis Rovira, 9 (Centre Polivalent)
Telèfon 96 122 05 04
Correu electrònic: s-socials@albal.es 

AGÈNCIA D’OCUPACIÓ I DESENVOLUPAMENT LOCAL
Carrer Mestre Ramón Sanchis Rovira, 9 (Centre Polivalent)
Telèfon 96 122 05 04 - Fax 96 122 04 47
Correu electrònic: aedl@albal.es

OFICINA MUNICIPAL D’INFORMACIÓ AL CONSUMIDOR 
(OMIC)
Carrer Sant Carles, 113 (Centre Polivalent)
Telèfon 96 127 40 18 - Fax 96 126 60 19
Correu electrònic: omic@albal.es

BIBLIOTECA PÚBLICA MUNICIPAL 
Centre Polivalent, entrada pel carrer Hernández Lázaro, front al 
parc Sant Carles
Telèfon 96 127 26 93
Correu electrònic: biblioteca@albal.es

CENTRE D’INFORMACIÓ JUVENIL (CIJ)
Carrer Mestre Ramón Sanchis Rovira, 9 (Centre Polivalent)
Telèfon 96 127 81 87 - Fax 96 122 04 48
Correu electrònic: albal@joves.net

ESCOLA D’ADULTS 
Carrer Senyera, 4
Telèfon 96 127 22 89 
Correu electrònic: epalbal@hotmail.com

ESCOLA INFANTIL MUNICIPAL
Telèfon 96 127 58 77

CASA DE CULTURA I LLAR DEL JUBILAT
Casa de la Cultura - Telèfon 96 126 81 80
Llar del Jubilat - Telèfon 96 126 98 17

RESIDÈNCIA MUNICIPAL D’ANCIANS
Carrer Sant Carles, 103
Telèfon 96 126 61 69

RÀDIO SOL ALBAL - EMISSORA MUNICIPAL
Casal Jove. C/Tabacalera s/n
Telèfon 96 127 79 39 | 610 03 12 47
Correu electrònic: radiosol@albal.es   

POLIESPORTIU MUNICIPAL DE SANTA ANNA
Telèfon informació i reserves 699 87 31 22
Correu electrònic: info@complejosantana.com

POLIESPORTIU MUNICIPAL LA BALAGUERA
Telèfon informació i reserves 673 04 14 14

PISCINA COBERTA I CENTRE TERMAL ALBAL
Carrer Rei En Jaume I   
Telèfon 96 127 52 62  

SERVICI DE TAXI
Telèfon 96 001 63 05Edita: Ajuntament d’Albal 
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L’empresa familiar “The Natural 
Hand” compleix cinc anys a 
Albal. Es dedica, fonamental-
ment, a la comercialització 
del caqui i, els darrers anys ha 
experimentat un creixement 
imparable gràcies a la seua 
proposta de valor: produir 
un producte d’alta qualitat 
que ha calat en el mercat 
estranger, especialment, en 
l’asiàtic. L’empresa hortofruc-
tícola es troba en mans de la 
tercera generació d’una saga 
d’agricultors que va començar 
dedicant-se a la taronja. 
L’actual gerent és l’albalenc 
Juan Carlos Martínez, persona 
emprenedora i carismàtica que 
ha recorregut mig món donant 
a conéixer la seua marca i el 
seu producte. “The Natural 
Hand” emplea 190 persones i  
exporta el 85% de la producció 
al mercat oriental. 
Tradició, dedicació i expe-
riència són l’ADN de “The 
Natural Hand”.
Tenim una responsabilitat ètica 
basada en la passió pel model 
tradicional de l’agricultura 
per oferir una gran varietat de 
productes, en funció del seu 
període de recol·lecció. Fem 
un seguiment molt cuidat des 
que el fruit floreix a l’arbre 
fins al seu consum perquè 
arribe al consumidor en con-
dicions òptimes, amb qualitat 
Prèmium . 
L’aposta per la 
internacionalització ha 
estat el principal èxit de 
l’empresa?
Com molta gent sap, la meua 
família es dedicava a cultivar 
taronges, iniciada pel meu iaio 
Manolo. Fa uns deu anys, vam 
interessar-nos per la vida del 
caqui i començàrem a estudiar 
quines oportunitats de negoci 

nencial gràcies a l’aposta pel 
mercat asiàtic. Recorde el 
meu primer viatge a Singapur 
tocant porta a porta a pro-
veïdors i importadors i on 
vaig tindre la sort d’obrir-
me espai amb una xicoteta 
empresa familiar d’aquella 
zona, la primera en confiar 
en nosaltres. Ahí començava 
a escriure’s la  nostra història, 
una empresa exportadora 
de caquis a Europa però que 
triomfa a l’Àsia, Singapur, 
Malàisia o Hong Kong.
Quina és la vostra producció 

diària per fer front a la 
demanda?
Superem els 100.000 kg diaris, 
hem doblat la producció de 
l’any passat. Ha sigut necessari 
augmentar la plantilla i incor-
porar noves tecnologies a 
l’empresa per donar resposta 
als nostres clients.
Què fa diferent del caqui 
d’altres fruites?
És un producte encara des-
conegut a Europa però que, 
a poc a poc, es fa espai. En 
col•laboració amb l’Associació 
del Caqui estem desenvolu-
pant un projecte per comer-
cialitzar caqui en almívar, 
melmelada i fins i tot licors. La 
lluita i el treball no paren per 
situar el nostre producte entre 
els més valorats. 
Quins són els beneficis de 
consumir-ho?
És una fruita que compta amb 
un gran percentatge en pro-
vitamina A, un antioxidant 
que contribueix a reduïr el risc 
de malalties cardiovasculars, 
degeneratives i de càncer. A 
la Xina estan molt esteses les 
seues bondats per a la salut.
Quins són els reptes de futur 
de “The Natural Hand”?
El més immediat és aconse-
guir el protocol necessari que 
han de possibilitar els Governs 
dels països importadors i 
exportadors, que ens permeta 
entrar al mercat sud-americà 
i continuar amb l’expansió 
per l’India i Xina. Estem treba-
llant molt activament en este 
tema i tant la meua empresa 
com l’Associació del Caqui 
hem comptat amb el suport 
del President de la Generalitat 
Ximo Puig, que fins i tot ens 
ha acompanyat en alguns dels 
nostres viatges per ajudar-nos 
en la reivindicació.
Per últim, ja en la faceta 
més personal, ens agradaría 
preguntar-te per la teua 
filla Gabriela, Fallera Major 
Infantil d’Albal. Com esteu 
vivint l’experiència?
La veritat? No està sent fàcil. 
Però els fills ocupen un lloc 
privilegiat en les nostres vides, 
són tot i, tant la meua dona 
com jo estem esforçant-nos 
perquè la xiqueta visca un any 
increïble, està molt il•lusionada 
i nosaltres molt orgullosos 
d’ella.

teníem amb el producte i col.
locant-lo fora de les nostres 
fronteres. Ahí va començar 
este viatge. Els beneficis no 
començaren a notar-se fins 
complits els cinc anys de reco-
rregut de l’empresa i ha sigut 
gràcies a tot l’equip humà. En 
l’actualitat som una marca jove 
amb important projecció inter-
nacional.
La qual cosa t’obliga a estar 
més fora que dins de casa?
Així és. He recorregut mig 
món i he perdut moltes hores 
d’estar amb la família. Tot i 

això no podem queixar-nos,  
ens sentim orgullosos. En 
homenatge a eixa mancança 
de temps amb els meus, les 
marques amb  què les comer-
cialitzem nostres productes 
duen per nom a la gent de 
casa. Luziela és la combinació 
dels noms de les meues filles 
Gabriela i Luz.  Montete va ser 
creada en honor al meu germà 
que va faltar víctima d’un 
accident de trànsit.
Com descrius el moment 
actual de l’empresa?
Ha tingut un creixement expo-

“L’Àsia consumeix caquis albalencs de qualitat prèmium”
Juan Carlos Martínez, gerent de “The Natural Hand”
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Juan Carlos Martínez a les instal·lacions de “The Natural Hand”

Tenim una 
responsabilitat 
ética basada 
en la passió pel 
model tradicional 
de l’agricultura 
per oferir una 
gran varietat de 
productes


